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Co je nového 
ve městě?

Dokončená obnova 
hradební zdi nad 
schodištěm 
u hladomorny

Nově instalované 
zastávky na 
autobusovém nádraží

Nové oplocení 
olivětínského 
závodu Veby
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Co je nového v Broumově? 

Zeptal jsem se ředitelky Technic-
kých služeb města Broumova paní Bc. 
Dany Hejnišové:  

Provedli jsme instalaci zastávek na 
autobusovém nádraží. Snímkem se k této 
akci, dokončené minulý měsíc, vracíme. Sa-
motné zastávky přišly na 120 tisíc, instalace 
proběhla v naší režii. Doufáme, že cestující 
veřejnost toto opatření ocení.

Při slavnostním rozsvěcení vánočního 
stromu na Mírovém náměstí připravil ve-
řejnosti zatím neznámý vtipálek překvapení 
tím, že na třech místech rozpojil elektrické 
kabely a jedna část stromu se nerozsvítila. 
Nejednalo se tedy o nedbalou práci zaměst-
nanců, ale škodolibost. V rámci rozpočtu 
se budeme i nadále snažit o hezčí vánoční 
výzdobu města. Na snímku s vánočním stro-
mem a osvětleným náměstím  bude na Štěd-
rý den zřejmě chybět  jen sníh.

Dne 12.12. bylo zprovozněno schodiště 
u hladomorny. K dokončenému dílu, kte-
ré stálo 819 tisíc korun, se vracíme dalším 
snímkem. Schodiště bylo zařazeno do zimní 
údržby, a nebude se proto využívat plánova-
né náhradní řešení.

Veba, a.s. vybudovala velice hezké oplo-
cení závodu v Olivětíně. „Olivětíňáky“ to 
určitě potěšilo, stejně tak jako oprava hřiště. 
Pro nás je to ale výzva, abychom upravili část 
pozemku, který je mezi novým plotem Veby 
a opraveným hřištěm. Budeme se snažit od-
stranit nálety i již zarostlé černé skládky. Zá-
leží také na našich finančních možnostech  
a na ověření, zda se jedná o pozemek města.. 
Škoda, že se někteří občané ke svému okolí 
nechovají dobře. Místo nových akcí a budo-
vání jiných potřebných věcí utrácíme pení-
ze za některé lajdáky. Budeme ve větší míře 
používat fotopasti, abychom náklady mohli 
vymáhat.

U sportovní haly byly odstraněny nálety 
rostlin a přitom uklizeny odpadky, které se  
v bujně rostoucích náletech dlouho kupily.

 Lze konstatovat, že se pracovníci Tech-

nických služeb města Broumova snaží v co 
největší míře o zkrášlování města. Pokud 
alespoň někdy nepřiložíme ruku k dílu, zů-
stanou na to sami. To by jistě byla škoda. 
Děkuji jim za práci, kterou po celý rok 2013 
vykonávali, někdy i v těžkých podmínkách. 

Děkuji všem, kterým čistota a pořádek 
ve městě není lhostejný a pomáhají. Ty, kte-
ří pomáhat nechtějí, nebo nemohou, chci 
požádat, aby alespoň neškodili. Do nového 
roku 2014 přeji všem občanům Broumova  
a našim čtenářům zdraví, úspěch a radost. 

                                                         Arnošt Obst

Víte, že
- po ukončení projektových prací na 

úpravy Dětského hřiště bude řešen odtok 
dešťových vod také v prostorách „Myší 
díry“? Po zrealizování akce bude možno 
konečně vyřešit i úpravu vstupu do města  
v tomto území.

- Správa a údržba silnic bude udržovat  
(i solit) všechny tři pruhy Na Pasách? In-
formaci jsme si ověřili, neboť se začaly šířit 
fámy, že budou ošetřovány pouze dva pruhy. 
Bylo nám také vysvětleno, že pokud se po-
solený úsek neprojíždí, dojde ke zpomalení 
účinku solení. Řidič tak může nabýt dojmu, 
že vozovka nebyla ošetřena. Přesto dávejte 
pozor.

-  vyšla zřejmě největší kniha o Broumov-
sku? Jmenuje se  Broumovsko na historic-
kých zobrazeních. Jedná se o první díl. Auto-
rem je Petr Bergmann. Podle mě je to velice 
zdařilé dílo, které potěší milovníky Brou-
mova a Broumovska, ale nejen je. Navíc  má  
i německý text,takže se může stát vhodným 
dárkem i do zahraničí.

- zaměstnanci přijatí na VPP se činili 
a doslova z kopců hlíny, kamenů a betonu 
vydolovali dlažební kostky před mnoha lety 
navozené do ohrady v Dvořákově ulici? Za-
rostlé kopce zmizely a město získalo 36 tun 
kostek žulových (mozaiky), 18 tun čedičo-

vých vel. 10, 222 tun žulových vel. 10, 240 
tun žulových vel. 15 a 54 tun pískovcových 
vel. 15. Z tohoto množství již bylo použito 42 
tun na dlažbu ul. Růžové a 12 tun na cyklo-
stezku.

-  poslední akcí  TS na hřbitově v letoš-
ním roce byla instalace opraveného Krista 
na kříži? Jednalo se o druhý kříž v prostřední 
uličce.

-  bylo rozšířeno veřejné osvětlení v Cih-
lářské ulici a v Rožmitále?

- se opakují problémy se schodištěm ke 
Střelnici? Nejen dříve poškozené, ale i další 
pískovcové dělené stupně se uvolňují a roz-
padají. Objevuje se hliněný podklad, který 
prozrazuje, že při budování schodiště se asi 
spěchalo a nebyly dobře vytvořené základy. 
Schodiště se bude muset zřejmě zgruntu 
opravit. Poznamenávám, že by při opravě 
mohly být stupně upraveny tak, abyste po 
něm nemuseli chodit čapími kroky, nebo 
„krok sun krok“.

- v ul. Na Příkopech byly provedeny 
úpravy dřevin? Činili se pracovníci TS.

- využívání služby štěpkování, kterou 
nabízejí TS, se začalo vžívat? Zájemci o tuto 
službu se mohou obracet na vedení TS.

- na horní části Alejky provedly TS změ-
nu kotvení vysázených stromů? Součástí 
úpravy bylo snížení zábran, a to proto, aby  
i nadále znemožňovaly pejskům stromky po-
škozovat.

-  TS zpracovaly trasy pro čisticí (zame-
tací) vůz? Celkem je město rozděleno do pěti 
okruhů, aby se na každou část „dostalo“.  
V sezóně vůz najede při úklidu až 40 km den-
ně.

- tři stromy již spadly na nově budovanou 
trasu cyklostezky?

- Technické služby města Broumova 
se staly první organizací, na kterou přijela 
kontrola z ŽP. Týkala se veškerých dokla-
dů o provozu včetně ročního plánu využití 
zametacího stroje. Nezjistila žádné závady. 
Potěšitelné.  -                                   A.  Obst
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Jednání Rady města Broumova č. 81
ze dne 27. listopadu 2013

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Fröde, 
pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst a Ing. Eva 
Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni:   
Pozdější příchod:  MUDr. Jiří Veselý (18:35 hod.) 
Dřívější odchod: 
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí odboru správy majetku 

města, Bc. Jana Rousková – vedoucí odboru finančního a školství, Bc. 
Miroslav Frömmel – ředitel DDM Ulita Broumov.

Ověřovatel: pan Kamil Slezák  (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)
Začátek jednání: 16:50 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 

členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Majetkové záležitosti
2. Rozpočtové změny roku 2013
3. Rozpočtové provizorium roku 2014
4. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

PRŮBĚH JEDNÁNÍ A PŘIJATÁ USNESENÍ

01/81/13 Majetkové záležitosti
Předkladatelka: vedoucí odboru správy majetku města

1. Prodej podílu o velikosti 1/30 na p.p.č. 1182/9, 1262/14  
a 1288/1 v k.ú. Řehlovice, okres  Ústí nad Labem

RM doporučuje ZM schválit prodej podílů o velikosti 1/30 k p.p.č. 
1182/9 – orná půda o výměře 900 m2, k  p.p.č. 1262/14 – ostatní plo-
cha o výměře 54 m2 a k p.p.č. 1288/1 ostatní plocha o výměře 51 m2  

v k.ú. Řehlovice akciové společnosti KLEMENT,  Hliňany 18, Řehlo-
vice,  IČ 25016695, za cenu 2.075,- Kč.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

2. Prodej p.p.č. 1095/18 a 1095/19 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 1095/18 TTP o výměře 

28 m2 a p.p.č. 1095/19 TTP o výměře 26 m2 v k.ú. Broumov ------------
-------------------, za cenu 9.150,- Kč do SJM. 

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

3. Záměr prodeje p.p.č. 863/2 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje p.p.č. 863/2 – zahrada 

o výměře 258 m2 v k.ú. Broumov. 
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

4. Záměr prodeje st.p.č. 1118 a 1119 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje st.p.č. 1118 o výměře 

217 m2 a st.p.č. 1119 o výměře 218 m2 v k.ú. Broumov.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

5. Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení VB a smlouva o právu 
stavby
RM doporučuje ZM schválit Smlouvu o smlouvě budoucí o zříze-

ní věcného břemene a smlouvu o právu stavby č: EP – 12-2002120/1 
Broumov, Křinická přel. Vn TS – NA0600 ČEZ E za úhradu ve výši 
1.400,- Kč dle předlohy.

Hlasování: pro: 6,  proti: 0, zdržel se: 0

6. Nabytí vlastnictví k věci nalezené
RM doporučuje ZM schválit nabytí  vlastnictví k nemovité věci 

neevidované v katastru nemovitostí, a to ke kamennému pilíři se sou-
soším Kalvárie a sochou sv. Josefa, který se nachází na p.p.č. 596/3  
v k.ú. Broumov, ke dni 08.12.2013.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

7. Záměr pronájmu části p.p.č. 717/41
RM schvaluje záměr pronájmu části p.p.č. 717/41 o výměře 50 m2 

v k.ú. Broumov.
Hlasování:  pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

8. Nabytí vlastnictví k nemovitostem a zřízení věcného 
břemene
RM doporučuje ZM:
a) schválit nabytí pozemkových parcel: 405/2 k.ú. Pěkov o výměře 

477 m2, a dále p.p.č. 367 o výměře 74 m2, p.p.č. 64/2 o výměře 54 m2, 
p.p.č. 79/2 o výměře 8,2 m2, p.p.č. 97/2 o výměře 580 m2, p.p.č. 100/3 
o výměře 800 m2, p.p.č. 100/4 o výměře 579 m2, vše v k.ú. Hony od  ---
----------------------------- za cenu 964.880,- Kč.

b) schválit zřízení věcného břemene (služebnosti) přístupu  
a příjezdu k p.p.č. 79/1 v k.ú. Hony a p.p.č. 450/1 v k.ú Pěkov po části 
p.p. č. 79/2 v k.ú. Hony a po části p.p.č. 405/2 v k.ú. Pěkov pro ---------
---------------------------- úplatně za 1,- Kč.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

9. Nedobytné pohledávky - do 20.000,- Kč
RM schvaluje prominutí pohledávek za nájemné a služby spojené 

s užíváním bytů z důvodu úmrtí dlužníků a neexistence dědiců dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

10. Nedobytné pohledávky – nad 20.000,- Kč 
RM bere na vědomí informaci odboru SMM o zastavení exekuce 

ze strany exekutora k vymáhané pohledávce dle předlohy.                 
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

11. Majetková komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání majetkové komise č. 32 ze dne 

11.11.2013.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

12. Žádost o bezúplatnou výpůjčku sportovní haly
Předkladatel: starosta
RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku sportovní haly na Spořilově 

(prostory sportoviště) pro HZS PS Broumov, za účelem uspořádání 
sportovní akce „Vánoční turnaj složek IZS v odbíjené“ dne 13.12.2013. 
Provozní náklady na tuto akci budou hrazeny z prostředků RM.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

13. ČEZ ENERGO, s.r.o.
Předkladatel: místostarosta 
RM bere na vědomí nabídku společnosti ČEZ ENERGO, s.r.o. 

ke zveřejněnému záměru pronájmu nemovitostí v k.ú. Broumov dle 
předlohy.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

14. Záměr prodeje domu Dělnické domy č.p. 83 v k.ú. Broumov 
- materiál projednaný radou města bez přijatého usnesení (navržené 
usnesení zamítnuto)

Předkladatelka: vedoucí odboru správy majetku města 
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje Dělnických domů č.p. 

83 stojícího na st.p.č. 582 a st.p. č. 582 o výměře 332 m2 v k.ú. Brou-
mov.

Hlasování: pro: 0, proti: 5,   zdržel se: 1 
RM ukládá vedoucí odboru správy majetku města ve spolupráci s 
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majetkovou komisí připravit soupis majetku, který dlouhodobě zůsta-
ne v majetku města.       Termín: do 28.02.2014

Hlasování: pro: 6, proti: 0,   zdržel se: 0 

02/81/13 Rozpočtové změny roku 2013
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM doporučuje ZM schválit rozpočtové změny roku 2013 dle 

předlohy.
Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

03/81/13 Rozpočtové provizorium roku 2014
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
1. Rozpočtové provizorium roku 2014
RM doporučuje ZM schválit návrh rozpočtového provizoria měs-

ta Broumov pro rok 2014 dle předlohy, se zapracováním snížení pří-
spěvku Technickým službám města Broumova na úroveň rozpočtové-
ho provizoria roku 2013.

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0
2. Vyhrazení práva na změny v rozpočtu města
RM doporučuje ZM schválit stanovení Rady města k provádění 

jednotlivých rozpočtových opatření vždy v období od posledního jed-
nání ZM do konce kalendářního roku v následujícím rozsahu - rozpoč-
tového zapojení účelově přidělených finančních prostředků z jiných 
rozpočtů nebo do jiných rozpočtů (vratka dotací, limitů apod.) 

RM doporučuje ZM schválit stanovení vedoucí finančního odbo-
ru k provádění jednotlivých rozpočtových opatření vždy v období od 
posledního jednání ZM do konce kalendářního roku v následujícím 
rozsahu - přesuny mezi položkami v rámci zastupitelstvem schvále-
ného rozpočtu města, pokud tyto změny nevyvolají další nároky na 
finanční prostředky města.     

Hlasování: pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0

Příchod MUDr. Jiřího Veselého v 18:35 hod.

04/81/13 Různé

1. Žádost o dotaci ze Státního fondu životního prostředí (SFŽP) 
projekt „Zlepšení tepelně     izolačních vlastností budovy ZŠ Masary-
kova“ Předkladatelka:  vedoucí odboru stavebního a rozvoje města. 

RM schvaluje podání žádosti o dotaci ze SFŽP k projektu „Zlepše-
ní tepelně izolačních vlastností budovy ZŠ Masarykova“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Konzervátor státní památkové péče – rezignace, jmenování
Předkladatel: vedoucí odboru stavebního úřadu a územního plá-

nování RM bere na vědomí rezignaci pana  Jana Kopeckého, DiS. na 
funkci konzervátora státní památkové péče MěÚ Broumov, ke dni 
30.11.2013. 

RM jmenuje slečnu Jiřinu Kučerovou konzervátorem státní pa-
mátkové péče MěÚ. Broumov, ke dni 01.12.2013.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Veřejnoprávní smlouvy
Předkladatel: starosta
RM schvaluje uzavření veřejnoprávních smluv na úseku projed-

návání přestupků mezi městem Broumov a obcemi Jetřichov a Hyn-
čice dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

4. Souhlas s přijetím finančního daru
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje příspěvkové organizaci Dům dětí a mládeže Ulita 

Broumov přijetí finančního daru ve výši 5.000,- Kč od společnosti 
PRIKNER – tepelné zpracování kovů, s.r.o. dle předlohy. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

5. Kulturní komise
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí zápis z jednání kulturní komise č. 30 ze dne 

19.11.2013.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

6. Pamětní listy Města Broumov
Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí návrh pana Milana Kulhánka, adresovaný 

radě města, týkající se nominace pana Reného Herzána na udělení Pa-
mětního listu Města Broumov.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

7. Zrušení výběrového řízení zakázka „Dodávka zemního plynu 
pro město Broumov a     jeho organizace“

Předkladatel: místostarosta
RM ruší veřejnou zakázku „Dodávka zemního plynu pro město 

Broumov a jeho organizace“ z důvodu, že ve stanovené lhůtě nebyly 
podány žádné nabídky.

RM schvaluje zadávací dokumentaci k veřejné zakázce „Dodávka 
zemního plynu pro město Broumov a jeho organizace“ v jednacím ří-
zení bez uveřejnění dle předlohy.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

8. Lyžařský oddíl Broumov o.s. - podpora města při jednání s 
Benediktinským opatstvím 

Předkladatel: starosta
RM bere na vědomí informace starosty z jednání s Benediktin-

ským opatstvím o možnosti odkoupení či dlouhodobém pronájmu 
pozemků p.p.č. 1319/3 v k.ú. Heřmánkovice. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 20:15 hod. 
Termín následujícího jednání RM: 
středa 11. prosince 2013 od 13:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová   
Ověřovatel: pan Kamil Slezák    
Ověřeno dne:   

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodrže-
ní přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona 
č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění.

Zápis dětí do prvních tříd
V  souladu s § 46, odst. 1 zákona č. 561/2004  Sb., školský  

zákon vyhlašují ředitelé broumovských základních škol zápis 
dětí do prvních tříd pro školní rok 2014/2015. Zápis se uskuteční 
v budově Základní školy Hradební, Broumov, Kostelní náměstí 
244 (malá budova), v budově Masarykovy základní školy, Brou-
mov, Komenského 312 a v Cihlářské 156 v Broumově - Olivětíně, 
a to ve čtvrtek 30. ledna 2014 v době od 13.00 do 17.00 hodin.

Povinnost přihlásit dítě k zápisu k  povinné školní docházce 
platí  pro  rodiče, jejichž děti se narodily v době od 1. 9. 2007  do  
31. 8. 2008.

S sebou je nutno vzít rodný list dítěte a vlastní občanský 
průkaz. 

Ve školním roce 2014/2015 se předpokládá otevření 3 
prvních tříd  na Masarykově základní škole, Broumov (2 
třídy v ulici Komenského 312  a 1 třída v ulici Cihlářské 156 v 
Broumově - Olivětíně); na Základní škole Hradební, Broumov 
budou tradičně otevřeny 2 třídy.    
 

MěÚ Broumov    
odbor finanční a školství 
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Jednání Rady města Broumova č. 82
 ze dne 11. prosince 2013

Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, 
MUDr. Jiří Veselý a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni:   ---------------------
Pozdější příchod:  pan Arnošt Obst, pan Arnold Vodochodský
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: Ing. Gabriela Vytlačilová – referentka odboru finančního 

a školství, paní Taťána Loudová – ředitelka MŠ Broumov, Štěpán 
Přibyl, Dis. – ředitel ZUŠ Broumov, Bc. Miroslav Frömmel – ředitel 
DDM Ulita Broumov, paní Helena Burešová – referentka památko-
vé péče, Bc. Jana Rousková – vedoucí odboru finančního a školství, 
Bc. Dana Hejnišová – ředitelka TS města Broumov, Ing. Marcela 
Žouželková – vedoucí odboru životního prostředí, Bc. Iveta Pírová 
– vedoucí odboru stavebního a rozvoje města, Bc. Stanislav Krejcar 
– manažer kvality, Bc. Miloš Teichman – vedoucí oddělení IT

Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel  (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

Začátek jednání: 13:10 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční větši-

na členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Školství
2. TS města Broumov
3. Veřejná zeleň a odpadové hospodářství
4. Priority městské památkové zóny pro rok 2014
5. Investiční záležitosti a výběrové řízení
6. Procesní a bezpečnostní audit
7. Kontrola usnesení
8. Příspěvky a poplatky
9. Různé

Návrh programu byl schválen. (pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0)

PRŮBĚH JEDNÁNÍ A PŘIJATÁ USNESENÍ

01/82/13 Školství 
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
1. Hodnocení školských subjektů
RM bere na vědomí zprávy o činnosti Mateřské školy Broumov, 

Domu dětí a mládeže Ulita Broumov a Základní umělecké školy 
Broumov za školní rok 2012/2013 dle předlohy.

RM schvaluje odměny ředitelům broumovských škol a školského 
zařízení za kvalitní práci na úseku výchovy, vzdělávání a poskytová-
ní služeb za uplynulý rok dle předlohy.

Příchod pana Arnošta Obsta (13:25 hod.) a pana Arnolda Vodo-
chodského (13:35 hod.).

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Ředitelské volno ZUŠ
RM bere na vědomí informaci ředitele Základní umělecké školy 

Broumov o udělení ředitelského volna v souladu se zněním § 24 zá-
kona č. 561/2004 Sb., školský zákon v termínu 19. a 20. 12. 2013 dle 
předlohy.

Hlasování:  pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Smlouva o aktualizaci programového vybavení, Servisní 
smlouva – výdejny základních  škol – výpověď smluv

RM schvaluje ke dni 31. 12. 2013 výpověď Smlouvy o aktualizaci 
programového vybavení a výpověď Servisní smlouvy s firmou  AL-
TISIMA s.r.o., Kubelíkova 46, Praha 3 na služby spojené s interne-
tovými objednávkami, pronájem webového prostoru, správu aplika-
cí a servis na stravovací systém ZŠ Masarykova a ZŠ Hradební dle 
předlohy. 

Hlasování: pro: 7,  proti: 0,  zdržel se: 0

4. Souhlas s přijetím finančního daru
RM schvaluje přijetí finančních darů v celkové výši 9.000,- Kč 

příspěvkové organizaci Masarykova ZŠ Broumov, Komenského 
312, okres Náchod dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

02/82/13 TS města Broumov
1. TS města Broumov
Předkladatelka: ředitelka TS města Broumov
RM bere na vědomí informace ředitelky TS města Broumov o 

činnosti TS města Broumov v roce 2013 a o plánovaných akcích na 
rok 2014 dle předlohy.

Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

2. Smlouva o výpůjčce štěpkovače TS města Broumov
Předkladatel: starosta
RM schvaluje Smlouvu o výpůjčce štěpkovače, který byl pořízen 

v rámci projektu „Zkvalitnění nakládání s komunálními odpady, 
podpora domácího kompostování – město Broumov“, Technickým 
službám města Broumov dle předlohy se zapracováním připomínek 
radních.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Mimořádná odměna ředitelce TS města Broumov
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje mimořádnou odměnu ředitelce TS města Brou-

mov za kvalitní řízení činnosti Technických služeb města Broumov 
ve druhém pololetí roku 2013 dle předlohy.

Hlasování:  pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

03/82/13 Veřejná zeleň a odpadové hospodářství
1. Revitalizace lokality Větrolam v Broumově – možnosti ře-

šení. Předkladatelky: vedoucí odboru životního prostředí, vedoucí 
odboru stavebního a rozvoje města. 

RM bere na vědomí informace vedoucí odboru životního pro-
středí a vedoucí odboru stavebního a rozvoje města o možnostech 
řešení revitalizace lokality Větrolam v Broumově dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Pasport veřejné zeleně pro město Broumov – možnost vy-
užití dotace ze Státního fondu     životního prostředí ČR (SFŽP ČR)

Předkladatelka: vedoucí odboru životního prostředí
RM bere na vědomí informaci o vyhlášeném dotačním progra-

mu SFŽP ČR „Program zeleň do měst a jejich okolí“ a možnostech 
čerpání finančních prostředků na projekty města v oblasti veřejné 
zeleně.

Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

3. Informace o dokončení projektu „Zkvalitnění nakládání  
s komunálními odpady,  podpora domácího kompostování – 
město Broumov“ 

Předkladatelka: vedoucí odboru životního prostředí
RM bere na vědomí informaci vedoucí odboru životního prostře-

dí o dokončení projektu – „Zkvalitnění nakládání s komunálními od-
pady, podpora domácího kompostování – město Broumov“.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

04/82/13 Priority městské památkové zóny pro rok 2014
Předkladatel: vedoucí odboru stavebního úřadu a územního plá-

nování RM bere na vědomí návrh priorit městské památkové zóny 
pro rok 2014 dle předlohy.
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Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

05/82/13 Investiční záležitosti a výběrové řízení
1. Dodatek č. 1 Smlouvy č. 1 koordinátor BOZP
Předkladatelka: vedoucí odboru stavebního a rozvoje města
RM schvaluje Dodatek č. 1 Smlouvy č. 1 o výkonu funkce odbor-

ně způsobilé osoby v oblasti bezpečnosti a ochrany zdraví při práci 
a požární ochrany a o zajištění funkce koordinátora k zakázce „Re-
konstrukce Domu dětí a mládeže – oprava fasád, sanace suterénu  
a přístavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita Broumov“ dle předlo-
hy.      Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Smlouva o souhlasu s umístěním zastřešených zastávek
Předkladatel: starosta
RM schvaluje Smlouvu o souhlasu s umístěním zastřešení za-

stávek mezi městem Broumov a ČSAD Ústí nad Orlicí a.s., IČO 
60108851, Třebovská 330, 562 00 Ústí nad Orlicí dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Smlouva o právu k provedení stavby
Předkladatelka: vedoucí správy majetku města
RM schvaluje Smlouvu o právu k provedení stavby „Vybudování 

vodoměrné šachty o průměru 1,2 m a hloubky 1,5 m včetně propojo-
vacího potrubí na stávající vodovodní řad“ mezi městem Broumov a 
společností Vodovody a kanalizace, a.s. Náchod, Kladská 1521, IČO 
48172928 dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

4. Dodatek č. 1 ke Kupní smlouvě k dodávce Rychlého zásaho-
vého automobilu RZA L2R

Předkladatel: starosta 
RM schvaluje Dodatek č. 1 ke Kupní smlouvě, jejímž předmětem 

je dodávka 1 kusu „Rychlého zásahového automobilu RZA L2R“, 
uzavřené mezi městem Broumov a firmou VESTA AUTO s.r.o., Slu-
žeb 5/256, 108 00 Praha 10, IČO 27120457 dne 10.05.2013 dle před-
lohy.        Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

5. Dodatek č. 1 Smlouvy o dílo - stavební práce
Předkladatelka: vedoucí odboru stavebního a rozvoje města
RM schvaluje Dodatek č. 1 Smlouvy o dílo na stavební práce k 

zakázce „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže – Oprava fasád, sana-
ce suterénu a přístavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita Broumov“ 
s firmou F-STAV Poříčí s.r.o., K Letišti 350, 549 32, Velké Poříčí dle 
předlohy.     Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

6. Výběr dodavatele pro zakázku „Dodávka zemního plynu 
pro Město Broumov a jeho  organizace“

Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje jako vítěze veřejné zakázky „Dodávka zemního 

plynu pro Město Broumov a jeho organizace“ v jednacím řízení bez 
uveřejnění dle zákona č. 137/2006 Sb., o veřejných zakázkách, ve 
znění pozdějších předpisů firmu CENTROPOL ENERGY, a.s., IČO 
25458302, Vaníčkova 1594/1, 400 01 Ústí nad Labem, a to na zákla-
dě doporučení hodnotící komise. 

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

06/82/13 Procesní a bezpečnostní audit
Předkladatel: manažer kvality
RM bere na vědomí „Plán zvládání rizik na rok 2014“ a „Rozpo-

čet IT akcí pro 4. čtvrtletí roku 2013 a na rok 2014 dle předlohy.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

07/82/13 Kontrola usnesení
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM bere na vědomí kontrolu plnění usnesení.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

08/82/13 Příspěvky a poplatky
Předkladatel: starosta
1. Žádost o příspěvek – Český červený kříž, oblastní spolek 

Náchod

RM schvaluje finanční příspěvek Českému červenému kříži – 
oblastnímu spolku Náchod ve výši 150,- Kč/osoba na akci „Ocenění 
bezpříspěvkových dárců krve“, která se uskuteční dne 16.12.2013 v 
obřadní síni MěÚ Broumov. Celková výše příspěvku z prostředků 
RM činí 3.600,- Kč.     Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Úprava poplatku a pravidel pro městské rozhlasové 
vysílání 
RM schvaluje úpravu poplatku za odvysílanou rozhlasovou rela-

ci v městském rozhlase ze současných 25,- Kč/1 hlášení na 30,- Kč/1 
hlášení, s platností od 1.01.2014.

RM schvaluje osvobození od poplatku za odvysílání rozhlasové 
relace: Městskému úřadu Broumov, městu Broumov, organizačním 
složkám města Broumov, organizacím zřízeným a založeným měs-
tem Broumov.           Hlasování: pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

3. Žádost o příspěvek – Nadační fond Gymnázia v Broumově 
RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 10.000,- 

Kč z prostředků RM Nadačnímu fondu Gymnázia v Broumově. Pří-
spěvek bude použit na nákup matematických pomůcek v rámci akti-
vity školy „Nebojte se matematiky“ a pro další výuku.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

4. Žádost o příspěvek – Powerlifting Thor Broumov
Předkladatel: starosta
RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 10.000,- 

Kč z prostředků RM oddílu Powerliftingu Thor Broumov. Příspěvek 
bude využit na vybavení posilovny pro přípravu na soutěže oddílu, 
který úspěšně reprezentuje město.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

09/82/13 Různé
Předkladatel: starosta
1. Komise pro zahraniční spolupráci
RM bere na vědomí zápis z jednání komise pro zahraniční spolu-

práci č. 9 ze dne 26.11.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Komise SPOZ
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 11 ze dne 

27.11.2013.      Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

3. Bytová komise 
RM bere na vědomí zápisy z jednání bytové komise č. 33/2013 ze 

dne 19.11.2013 a č. 34/2013 ze dne 03.12.2013.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

4. Podnikatelský klub Broumovska – otevřený dopis
RM bere na vědomí otevřený dopis Podnikatelského klubu Brou-

movska, adresovaný radě města, týkající se parkování v centru Brou-
mova.    Hlasování:  pro: 7,  proti: 0, zdržel se: 0

5. Udělení výjimky ze zákazu provádět chemický posyp - sou-
hlasné stanovisko  Města Broumov 

RM podporuje stanovisko města Teplice nad Metují v otázce 
udělení výjimky k provádění  chemické údržby silnic v oblasti Teplic-
ka a Adršpašska v zimním období, z důvodu zajištění lepší dopravní 
obslužnosti dle předlohy.  

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

6. Rezignace na post předsedy a člena osadního výboru
RM bere na vědomí rezignaci pana Jana Němce ke dni 31.12.2013 

na post předsedy a člena osadního výboru Rožmitál.
Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

7. Společnost pro destinační management Broumovska 
(SDMB)
RM bere na vědomí informace starosty týkající se změn ve Spo-

lečnosti pro destinační management Broumovska (SDMB). 
RM ukládá starostovi zjistit bližší informace o důvodech vzniku 

obecně prospěšné společnosti s účastí DSO Broumovsko v oblasti 
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cestovního ruchu, dále upřesnit návaznost nové obecně prospěšné 
společnosti na činnost předchozí SDMB. Termín: 8.01.2014

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

8. Mimořádná odměna ředitelce Centra sociální služeb Nadě-
je Broumov (CSSNB)

RM schvaluje mimořádnou odměnu ředitelce CSSNB za kvalitní 
řízení činnosti centra ve druhém pololetí roku 2013 dle předlohy.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

9. Návrhy odpisových plánů příspěvkových organizací města 
za rok 2013
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje odpisové plány příspěvkových organizací města 

Broumov za rok 2013 dle předlohy.

RM ukládá odvod z investičních fondů příspěvkových organizací 
města Broumov ve výši ročních odpisů, dle schválených odpisových 
plánů, do rozpočtu města Broumov.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání: 20:10 hod. 
Termín následujícího jednání RM: 
středa 18. prosince 2013 od 15:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová    
Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel     
Ověřeno dne:    .……………..…..

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta

Jednání Rady města Broumova č. 83
 ze dne 18. prosince 2013

Přítomni:  pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, 
MUDr. Jiří Veselý a Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni:   ---------------------
Pozdější příchod:  ---------------------
Dřívější odchod: ---------------------
Hosté: ---------------------
Ověřovatel: pan Arnošt Obst (pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0)
Začátek jednání: 15:05 hod.
Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční větši-

na členů rady města. Poté předložil návrh programu:
1. Rozpočtové změny roku 2013 
2. Příspěvky r. 2013
3. Priority roku 2014 – I. část
4. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0)

PRŮBĚH JEDNÁNÍ A PŘIJATÁ USNESENÍ
 
01/83/13 Rozpočtové změny roku 2013 

1. Rozpočtové změny roku 2013, darovací smlouva 
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje, v souladu s usnesením zastupitelstva města č. 26 

ze dne 4.12.2013, bod 5/1/1, rozpočtové změny roku 2013 dle před-
lohy. 

RM schvaluje Darovací smlouvu na přijetí daru od Podnikatel-
ského klubu Broumovska, o.s. ve výši 85.000,- Kč na stavbu a vyba-
vení zahradního altánu pro klienty Centra sociálních služeb Naděje 
Broumov dle předlohy.     Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

2. Smlouva o poskytnutí dotace z rozpočtu Královéhradecké-
ho kraje

Předkladatel: starosta
RM schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu Králové-

hradeckého kraje týkající se poskytnutí účelové neinvestiční finanč-
ní podpory v požární ochraně na výdaje jednotky sboru dobrovol-
ných hasičů města Broumov pro rok 2013 ve výši 100.720,- Kč dle 
předlohy.   Hlasování: pro: 7, proti: 0,  zdržel se: 0

02/83/13 Příspěvky r. 2013 
1. Žádost o příspěvek – prostředky RM – Římskokatolická 

farnost – děkanství Broumov
Předkladatel: starosta
RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 4.500,- Kč 

z prostředků RM pro Římskokatolickou farnost – děkanství Brou-
mov, a to formou úhrady 3.000 ks propagační brožury „Broumovská 
skupina kostelů“. Tyto materiály budou Římskokatolickou farností – 
děkanstvím Broumov využity v rámci připravovaných propagačních 
aktivit projektu obnovy broumovských kostelů v roce 2014 v rámci 
ČR.                  Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

     
2. Žádost o příspěvek – prostředky RM - MŠ Broumov
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 15.000,- 

Kč z prostředků RM proMŠ Broumov na spolufinancování projektu 
„Walkodile“, který je zaměřen na zvýšení pasivní bezpečnosti před-
školních dětí v silničním provozu.

Hlasování: pro: 5, proti: 0, zdržel se: 2

3. Prostředky RM – nákup mobiliáře – žádost DDM Ulita
Předkladatel: místostarosta
RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 13.000,- 

Kč z prostředků RM na nákup mobiliáře (laviček), který bude využí-
ván v rámci provozu mobilního kluziště a k dalším aktivitám města 
určeným pro veřejnost.

Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

03/83/13 Priority roku 2014  
Předkladatel: místostarosta
RM bere na vědomí první verzi návrhu priorit roku 2014 dle 

předlohy.  Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

04/83/13 Různé
Předkladatel: starosta
1. Smlouva o dílo na poskytování servisních služeb na zaří-

zení VISO
RM schvaluje Smlouvu o dílo na poskytování servisních služeb 

na zařízení VISO pro město Broumov s firmou MOPOS Communi-
cation, a.s., IČO 26222396, Rokycanova 2798, 530 02 Pardubice dle 
předlohy.     Hlasování: pro: 7, proti: 0, zdržel se: 0

Ukončení jednání:   20:00  hod. 
Termín následujícího jednání RM: 
středa 8. ledna 2014 od 13:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová    
Ověřovatel: pan Arnošt Obst     
Ověřeno dne:    .……………..…..

Milan Kotrnec  Kamil Slezák
starosta  místostarosta
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Každý konec starého a začátek nového 
roku má svou atmosféru. Při ohlédnutí za 
rokem, který nyní skončil, cítím potřebu 
hlavně poděkovat všem, kteří přispěli jakou-
koliv měrou ve prospěch našeho města, regi-
onu a občanů. Snažil jsem se celý rok chodit  
s očima otevřenýma, naslouchat a vnímat at-
mosféru ve městě. Nechci hodnotit podle ve-
likosti a úspěšnosti – i když uznávám že, to je 
důležité měřítko. Mnohdy potěší, pomohou, 
zviditelní i maličkosti, které nemají nádech 
osobního prospěchu, ale jsou pro všechny. 
Je potom na nás, zda se z nich dokážeme ra-
dovat a vnímat je. Jsem proto spokojený, že 
se můžeme chlubit širokým spektrem úspě-
chů – úspěšné firmy, živnostníci, kvalitní 
kulturní a společenský život, činnost spolků 
a sdružení, úspěchy žáků škol na poli vědo-
mostním i kulturním, cit lidí k problémům 
jiných. To je v době, kdy se přetřásá slovo 
„krize“, myslím úspěch města, regionu i lidí. 

Začátek tohoto roku vnímám s respek-
tem, který do společnosti vnesla politika, 
bohužel nejen nad úrovní samospráv. Dovol-
te mi pohled odspodu, trochu „pod sukni“. 
Snažím se vnímat život jako většina mých 
spoluobčanů, prostě tak, jak je to cítit na 
kůži. Z mého pohledu lidé vnímají jistou mo-
rální prázdnotu společnosti, unavenou de-
mokracii a politiku prolezlou nejrůznějšími 
zájmy – naprosto odtrženou od občana. To je 
vysvědčení, které nebudí důvěru lidí,  o kte-
rou bychom měli stát. Tento stav vede k pod-
poře autoritářských poměrů a politiků. To 

je o historii a paměti národa. S politováním 
musím konstatovat, že historie, ale i každý 
argument vytržený z kontextu, není učitel-
kou společnosti, ale služkou, kterou si bere 
každý jako rukojmí, aby mu účelově sloužila.

Obzvláště na našem „malém dvorku“ je 
pro nadcházející období důležité, jak tento 
rok uchopíme. Konec roku ukázal snahy 
otevírat staré rány a udělat z toho druhého 
neschopného hlupáka za každou cenu. I to 
je cesta! Nadcházející období může být o ne-
spokojenosti a rozkladu. Je otázkou, zda vy-
lití toho „šloufku“ na hlavu druhého, vnímá 
veřejnost stejně jako vylévající. Potom ten 
efekt zpravidla bývá takový, že si jej vyliji na 
vlastní hlavu. Lze toto období uchopit také 
tak, že si uvědomíme zásady demokracie  
a tolerance. Naschvál jsem otevřel toto téma 
– začněme přemýšlet a nenechme sebou ma-
nipulovat. Neupínejme se ke 100% řešením, 
ta neexistují – věci, lidi ani zákony. Vždy je 
něco účelově dobré, přesto to bude někoho 
obtěžovat, v něčem mu to bude bránit. Mů-
žeme zpochybňovat cokoli, přednost chodců 
na přechodu, červenou na semaforu, zákaz 
stání. To je obrázek, vizitka společnosti, jak 
se k sobě navzájem chováme. 

Ostatní nechám na zamyšlení. Nechci 
nikomu vnucovat svůj pohled, i když bych 
jako starosta nejspíše měl! Jsem mezi Vámi 
rád a jsem rád, že máte svůj názor. Tento rok 
bude takový, jaký si jej z převážné většiny na-
vzájem uděláme. 

Zeptali jsme se starosty Milana Kotrnce:
Jak vnímáte konec a začátek roku?

Vystoupení starosty města Nowa Ruda – 
Tomasze Kilińského na oslavách 20. výročí 
podepsání smlouvy  mezi Broumovem 
a Nowou Rudou
(Sál Infocentra v Broumově – 12. prosince 2013)  

Vážený pane starosto, vážení přátelé  
z Broumova, milí přátelé z gminy Nowa 
Ruda  a všichni účastníci dnešní slavnosti. 
Velice děkuji, pane starosto, za uspořádání 
dnešního jubilejního setkání u příležitosti 
20 let spolupráce. 

Před 20 lety, po historickém přelomu 
v naší politické situaci, vedení měst Nowa 
Ruda, Broumova a gminy Nowa Ruda, se 
rozhodla jakýmsi způsobem normalizovat 
spolupráci těchto tří subjektů. Tehdy bylo 
ještě těžko si představit, že dnes po dvaceti 
letech budeme mít možnost svobodně spo-
lupracovat, navštěvovat se bez jakýchkoliv 

překážek, které v té době ještě existovaly. 
Dnes jsme ve společné Evropské unii, již 
nejsou žádné bariéry, překážky v tom, aby-
chom se navštěvovali, nejsou žádné pře-
kážky v oblasti obchodní výměny. Jsou zde 
možnosti transferu kapitálu a hospodářské 
spolupráce.  

Postupně v těch dvaceti letech jsme 
mohli spolupracovat také díky pomoci  růz-
ných fondů, nejdříve to byly fondy určené 
pro kandidátské země, nyní již využíváme 
prostředky z evropských fondů. Naše spo-
lupráce se také dočkala ocenění ze strany 
vedení Euroregionu Glacensis, kde jsme se 

několikrát ocitli na předních místech, pokud 
jde o realizaci společných projektů. 

Dnes po dvaceti letech stojíme na prahu 
nové perspektivy podpory ze strany Evrop-
ské unie, na léta 2014  až 2020. Dnes, když 
se podíváme na tu spolupráci, které se účast-
nili obyvatelé i zástupci obou měst, můžeme 
doufat, že tato spolupráce se bude dále vyví-
jet a pokračovat. 

Dámy a pánové, nakonec bych chtěl sr-
dečně poděkovat všem, díky kterým se tuto 
spolupráci dařilo realizovat. Nakonec bych 
chtěl srdečně poděkovat všem těm, díky kte-
rým se tímto podařilo ji navázat a realizovat. 
Byli to především pan Tomáš Kočička a pan 
Stanislaw Lukašik, tehdejší starosta Nowe 
Rudy. Děkuji také panu Golakowi, děkuji 
paní Tereze Bazale, bývalému starostovi 
gminy Nowa Ruda panu Boguslawu Ro-
linskemu, který tady dnes bohužel s námi 
není. Děkuji také všem ostatním, kteří se 
během těch dvaceti let zasloužili o prohlu-
bování partnerství obou našich měst. Díky 
také paní Libuši Růčkové, bývalé starostce 
Broumova, za mnohaletou spolupráci. Sa-
mozřejmě děkuji také současným zástup-
cům města, čili starostovi Broumova  panu 
Milanu Kotrncovi  a starostovi gminy Nowa 
Ruda  Slawomiru Karwowskemu, za to že 
pokračují v této naší spolupráci. 

Přeji jak organizátorům dnešní akce, 
městu Broumovu, tak i naší partnerské gmi-
ně Nowa Ruda, mnoho dalších plodných let  
v naší spolupráci. Děkuji.     

Zaznamenal: P. Cirkl 

Úprava poplatku 
za relace 

městského rozhlasu 
od 1.1.2014

Oznamujeme, že Rada města 
Broumova na svém zasedání dne 11. 
12. 2013 schválila s účinností od 1. 1. 
2014 úpravu poplatku za odvysílání 
jednoho inzerátu městským rozhla-
sem, a to na 30,- Kč, včetně DPH.

Od tohoto poplatku bude osvobo-
zena inzerce Městského úřadu Brou-
mov, Města Broumov a organizačních 
složek města (Kultura a infocentrum, 
Městská knihovna Broumov, Muze-
um Broumovska) a organizací zříze-
ných a založených městem.

Za Městský úřad Broumov 
Ing. Kateřina Šrámková
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Ohňostrojem završil 
Broumov s Nowou 

Rudou oslavy dvaceti 
let spolupráce

 
Ve čtvrtek 12. prosince se v konferenč-

ním sále IC Broumov uskutečnily Oslavy 
20 let spolupráce měst Broumov a Nowa 
Ruda. Pozvání na akci přijali zástupci všech 
českých a polských organizací, které během 
dvou desítek let společně kooperovali. 

Slavnostní setkání zahájil v 9 hodin 
Milan Kotrnec, starosta Broumova. Ve 
své prezentaci shrnul počátky spolupráce  
v 90. letech 20. století a realizaci aktivit 
až do současnosti. Oficiálním okamžikem 
zahájení spolupráce byl podpis deklarace  

Upozornění 
pro podnikatele

Opakovaně připomínáme všem 
podnikatelům, kteří prodávají lihoviny, 
provozují hostinskou činnost nebo mají 
nárok na získání koncesované živnosti 
pro prodej alkoholu, že jsou podle zá-
kona č. 309/2013 Sb., který nabyl účin-
nosti dne 17.10.2013, povinni požádat 
do 17.4.2014 na obecním živnostenském 
úřadu o koncesi. V uvedené lhůtě nepod-
léhá přijetí žádosti o koncesi správnímu 
poplatku.

Po 17.4.2014 nebudou moci podni-
katelé v rámci své podnikatelské činnosti 
lihoviny do doby získání koncese pro-
dávat a přijetí žádosti o koncesi bude již 
podléhat správnímu poplatku 500,- Kč. 
Zajistěte si proto potřebné živnostenské 
oprávnění včas.

Zároveň připomínáme, že nákup li-
hovin pro podnikatelskou činnost je od 
1.12.2013 možný pouze od registrova-
ných distributorů. 

Kontaktní telefony pro případné do-
tazy: 491 504 211, 214, 233

V Broumově dne 13.12.2013
Ing. Miloš Hartman, 
vedoucí odboru obecní živnostenský 

úřad

Broumovští radní 
oslavili v Nowé Rudě 

20 let spolupráce
Radní města Broumova přijali pozvání 

do polské Nowe Rudy, kde se ve středu 27. 
listopadu uskutečnily oficiální oslavy k výro-
čí 20 let spolupráce. Obě strany se setkaly na 
zasedání zastupitelstva města v restauraci 
Parkowa. Úvodního slova se ujal náměstek 
rady Andrzej Behan, Tomasz Kiliński, sta-
rosta města Nowa Ruda, a Milan Kotrnec, 
starosta města Broumov.

Důraz byl kladen zejména na počátky 
spolupráce v 90. letech 20. století. Společně 
strany zavzpomínaly na všechny, kteří se byť 
jen malou měrou podíleli na stavbě a rozvoji 
spolupráce během dlouhých dvou desítek 
let. 

Svou prezentací poté Anna Zawiślak, 
pracovnice odboru rozvoje, představila nej-
větší projektové milníky posledních let. Na 
její slova navázala i prezentace za Broumov a 
region Broumovsko. Setkání ukončil Andr-
zej Behan slavnostním přípitkem. V dopro-
vodu starosty Nowe Rudy a hejtmana Gmi-
ny Nowa Ruda Slawomira  Karwowskiego 
předal českým zástupcům upomínkové dary 
připomínající společné dlouholeté vazby. 

Závěr jednání otevřel prostor pro diskuzi 
nad budoucími aktivitami a rozvojem spolu-
práce. Toto setkání nebylo ale posledním. Již 
příští čtvrtek 12. prosince se uskuteční ofi-
ciální oslavy spolupráce i u nás v Broumově 
v konferenčním sále Informačního centra 
Broumovska. Celodenního programu se zú-
častní přibližně 50 osob. Ten bude vedle ofi-
ciálního programu naplněný i vystoupeními, 
o které se postarají mateřské školky, základ-
ní, speciální a umělecké školy a místní spol-
ky z regionu Broumovsko & Noworudsko.

Lucie Lesáková

o spolupráci, kterou 16. prosince 1992 svým 
podpisem na české straně zaručil ing. Tomáš 
Kočička, tehdejší starosta Broumova, a Zde-
něk Streubel, místostarosta města. Milan 
Kotrnec zmínil i další důležité osoby, kterým 
se podařilo spolupráci v počátcích zahájit  
i ty, kteří na pevných základech spolupráci 
upevnili a hlouběji rozvinuli. Velké díky patří 
zástupcům vedení obou měst, neziskovým 
a školským organizacím nebo uměleckým 
spolkům a sdružením. Všichni ti se o rozvoj 
společných aktivit v letech 1990 - 2013 za-
sloužili. 

Poté vystoupil Tomasz Kiliński, staros-
ta města Nowa Ruda. Během dopoledního 
bloku zástupci obou partnerů hlouběji pre-
zentovali i aktivity za poslední pětileté ob-
dobí. Program byl mimo přednášky naplněn 
zajímavým doprovodným programem. Svou 
účastí zpestřili tento slavnostní den děti z 
Mateřských škol, studenti Základní umě-
lecké školy, žáci Základní školy Kladská, ZŠ 
Masarykova z Broumova, sbor regionální 
lidové tvorby Wolibórzanki a žáci Speciální 
školy Nowa Ruda. 

Celkem devět desítek účastníků zhlédlo 
po obědovém rautu v předsálí v režii stu-
dentů Střední školy hotelnictví a podnikání  
z Hronova speciální LED-UV Show. V rámci 
odpoledního programu byla také slavnostně 
pokřtěna historicky první městská pěší trasa 
v Broumově. 

Závěr oslav patřil předání pamětních 
plaket Milanovi Kotrncovi a Tomaszi Ki-
lińskemu, starostům partnerských měst, 
slavnostnímu přípitku šampaňským a spo-
lečnému fotografování. Tečkou oslav a po-
myslnou třešničkou na dortu byl denní ohňo-
stroj u vánočního stromu na náměstí. 

Účastníci setkání projevili hluboký zá-
jem o rozvoj spolupráce i v budoucím období. 
Uvidíme, jaké příležitosti se k realizaci česko 
- polských aktivit naskytnou a jakým smě-
rem se partnerství obou měst bude ubírat.                                                 

Lucie Lesáková

Příjemné posezení 
v salónku hotelu VEBA  

V úterý 17. prosince se v salónku hotelu 
Veba konalo poslední zasedání Komise pro 
zahraniční spolupráci města Broumova v 
tomto roce. V hotelu Veba jsme zasedali již 
podruhé a byli jsme rádi, že jsme si opět vy-
brali to správné místo.

Salónek byl perfektně připraven. Za 
aranžmá výzdoby by se nemusel stydět žád-
ný aranžér. Vše bylo připraveno na profesio-
nální úrovni, takže již při vstupu do salónku 
jsme byli všichni mile překvapeni úrovní 
naaranžovaných stolů. I celková výzdoba to-
hoto hotelu před vánočními svátky a oslavou 
Nového roku byla bezvadná. Mile nás také 
překvapila příjemná obsluha a kvalita při-
praveného občerstvení. Je vidět, že vedení 
hotelu dbá na to, aby se zde hosté dobře cítili, 
což se jim skutečně daří.

Chtěl bych jménem všech členů komise 
pro zahraniční spolupráci poděkovat vedení 
a personálu hotelu za jejich práci. Také bych 
chtěl vyjádřit přesvědčení, že se sem budeme 
rádi v budoucnu vracet.

Petr Cirkl
předseda komise
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Rozšířená služba České pošty pro občany 
v Olivětíně
Nejprve začnu citací z Broumovských novin č. 03/2013: V půli minulého roku začaly 

prosakovat informace (různé kvality) o zajištění služeb poštovní služby v Broumově a okolí. 
Od začátku měsíce září byla dočasně uzavřena pobočka České pošty v Olivětíně a s největší 
pravděpodobností již nebude její činnost obnovena. Pro občany (hlavně seniory) Olivětína, 
ale potažmo i zaměstnance firmy Veba (většina zaměstnanců pracuje ve vícesměnném re-
žimu nebo v nepřetržitých provozech) to byla nepříjemná zpráva a starost navíc. Důvodem 
byla souhra událostí, změna majitele budovy, výpověď České poště. Obě strany nenašly kom-
promisní řešení k uzavření další nájemní smlouvy. Výsledkem je uzavření pošty v Olivětíně.  
K tomuto příběhu se váží oboustranně rozdílné výklady důvodů ukončení, ale i odmítnutá 
nabídka města na pronájem prostor v bývalé prodejně U Pášmů. Obslužnost Olivětína se 
Česká pošta měla pokusit řešit dohodou o „výdejním místě“ v prodejně potravin Hruška. 
Tam měly být poskytnuty základní služby, nabídka služeb mobilních doručovatelů měla být 
již jen na aktuální nabídce České pošty. 

Jelikož to bude pomalu rok od uvedeného jednání ohledně uzavření pobočky v Olivětíně, 
zajímalo mne, jaký je výsledek. Po informaci v uvedené prodejně  potravin Hruška jsem se 
dozvěděl, že nikdo s takovouto nabídkou nepřišel. Z další informace u současného majite-
le domu čp. 51 (bývalé pobočky pošty) jsem se dozvěděl, že místnost by byla pro potřebu 
pošty po úpravách opět k disposici. Výše pronájmu je pro Českou poštu zřejmě prioritní 
proti spokojenosti obyvatel. To, že uzavření této pobočky je již neměnné, je jedna část, ale 
že bude zrušena i poštovní schránka u této bývalé pobočky, o tom nikde nepadlo ani slovo. 
Tato schránka již třetí týden leží na zemi opřená o plot a zatížená kamenem. Pokud by někdo  
i přesto chtěl do schránky vhodit nějakou zásilku, musí se hluboce sklonit před nabídnutou 
službou České pošty. Chraň nás, pane, před takovou službou! 

Chtěl jsem na tento nedostatek upozornit přímo na hlavní poště v Broumově, ale i zde 
to je jako ve Švejkově anabázi. U přepážky jsem byl nejprve dotázán, zda jsem u paní vedou-
cí objednán. Následně jsem byl požádán, ať chvilku počkám, paní vedoucí má telefonát. Po 
desetiminutovém čekání jsem usoudil, že se nedočkám a že se zřejmě jedná o mezinárodní 
hovor o koncepci a rozšíření dalších služeb. Poté jsem odešel s upozorněním, že informace 
bude podána veřejnosti prostřednictvím Broumovských novin. Musíme doufat, že se zatím 
tato schránka nestane středem zájmu sběratelů starého železa.

Miroslav Šmíd

Kdo škodí 
našemu městu?  
Ne všichni lidé, kteří bydlí v našem měs-

tě, mají zájem, aby se nám v našem městě 
žilo dobře a bez problému. Stále jsme svěd-
ky toho, že některé těší nám škodit. Často se 
setkávám s tím, že na pochybném interneto-
vém diskusním fóru se objevují příspěvky, ve 
kterých se nám snaží škodit, co se dá. Autoři 
jsou tak zbabělí, že se nepodepíší, abychom 
jim mohli odpovědět a vyzvat je k osobnímu 
dialogu o věcech, o kterých píší. 

V poslední době jistá moudrá paní píše 
často na téma „Broumovské noviny“. Re-
dakční radě vytýká, že noviny jsou vydává-
ny starými lidmi, kteří nerozumí dnešnímu 
světu a prý již dávno jsou „mimo mísu“. Že 
prý redakce nedává možnost mladým lidem 
realizovat se na stránkách těchto novin. Píše 
i jiné nesmysly. Toto diskusní fórum se bohu-
žel stalo pěknou žumpou a jejich provozova-
tel by se nad tím, co se tam zveřejňuje, měl 
vážně zamyslet.

Pravda o vydávání našich novin je však 
úplně jiná: jen málo mladých lidí se chce 
touto činností zabývat a ve svém volném 
čase něco bezplatně udělat. Hlavně si milá 
pisatelka neuvědomuje, že celý tým redakční 
rady tyto noviny děla bezplatně a za žádný 
příspěvek nikdy nikdo nedostal zaplaceno. 
Budeme rádi, když nám někdo mladý přijde 
s touto prací pomoci a něco dobrého napíše. 
Podmínkou je, aby pisatelé nebyli anonymní 
a pod svůj příspěvek se podepsali. Jestliže 
nebudou chtít, aby jejich jméno bylo pod 
příspěvkem uvedeno, pisatel zůstane znám 
pouze redakci. Takže, milá paní, vystupte  
z anonymity a konečně nám něco pošlete, e-
-mail vám snad jistě funguje!

Ještě na jednu skutečnost bych chtěl 
naše čtenáře upozornit: na 1. adventní ne-
děli měl být na náměstí rozsvícen vánoční 
strom, který našemu městu věnoval pan 
Jiří Martinec ze Šonova, čp. 81. Udělal nám 
tím moc velkou radost. Určitě radost nám 
neudělal neznámý „hrdina“, který nelitoval 
času a námahy, vlezl na již ozdobený strom 
a rozpojil několik rozdvojek, aby nemoh-
la svítit horní část stromu. Nejdříve jsme 
si mysleli, že to mohl udělat vítr. Ale kdyby 
se rozpojila jedna rozdvojka, tak by to bylo  
k pochopení. Ale těch rozdvojek bylo rozpo-
jeno několik, a to už není náhoda. Jedině, co 
se tomuto vandalovi podařilo, bylo to, že zka-
zil radost stovkám dětí, které se na rozsvíce-
ní stromu těšily. Ještě v průběhu adventní 
neděle jeden mladý muž z Technických slu-
žeb, který se na instalaci osvětlení stromu 
podílel, vylezl na vánoční strom a rozpojené 
kabely opět spojil. Moc mu děkujeme za jeho 
odvahu a ochotu věc opravit co nejdříve a ne-

čekat do pondělí, až přijede plošina.
„Škodílků“ však máme ve městě ještě 

mnoho. Možná, že nám některé odhalí i náš 
kamerový systém, který máme nainstalova-
ným po celém městě. Pak se tito lidé budou 
divit, až zveřejníme, o koho jde. Neradi to 
budeme dělat, ale asi nám nic jiného nezbu-

de. Vždyť v jiných městech naší republiky se 
to ji dávno dělá.

Takže do nového roku přeji všem těm, 
kteří městu nezištně pomáhají, hodně draví, 
štěstí a spokojenosti.

Petr Cirkl
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Paní Jana Švábová je matkou Martina 
Rozuma, chlapce, který byl postižen zákeř-
nou nemocí a z toho důvodu se nemůže sám 
pohybovat. Aby se mohl snáze pohybovat, 
nutně potřebuje speciální elektrický vozík. 
Starosta obce Hejtánkovic, pan Harasevič, 
zorganizoval akce, které měly pomoci zís-
kat potřebné finanční prostředky na nákup 
vozíku.

Paní Švábová, můžete se se čtenáři Brou-
movských novin podělit o informace, jak vzni-
kl fond na podporu Vašeho syna Martina?

Na prvním místě bych chtěla poděkovat 
firmám, organizacím, obcím a všem obča-
nům za finanční příspěvky, které poukázali 
na účet na zakoupení elektrického vozíku 
pro Martina. Také bych chtěla poděkovat 
všem, kteří se podíleli na sběru víček z PET 
lahví. To vše přispělo k tomu, že teď budeme 
moci pro mého syna zakoupit elektrický vo-
zík na míru, který stojí přes 273 tisíc korun. 
Zásluhou všech těch dobrých lidí, kteří na 
účet poslali peníze, budeme moci mít vozík 
ještě do Vánoc. Celkem k dnešnímu dni byla 
vybrána částka 261.900 Kč.

¨Pěkná částka byla určitě vybrána na 
Adventním koncertu v klášterním kostele sv. 
Vojtěcha v Broumově  3. prosince, kde vystou-
pil Marián Vojtko a Kamila Nývltová. Tuto 
charitativní akci zorganizoval pan David 
Novotný z Náchoda. Zúčastnili jste se osobně 
tohoto koncertu?

Účast na koncertu byla pro Martina 
velkým zážitkem. Vždyť konečně byl po 
delší době  poprvé ve společnosti. Koncert 
se mu moc líbil. Hodně mu pomohl pobyt  
v Hamzově rehabilitačním středisku v Luži 
– Košumberku, i když to pro něho neby-
lo lehké. Ale Martin je bojovník a svůj boj  
o navrácení do normálního života nevzdává. 
Dělá postupně malé pokroky, za které jsme 
mu s manželem moc vděčni. Všichni věří-
me, že to již bude jen lepší. Ale bez pomoci 
ostatních se neobejdeme. Ještě jednou bych 
chtěla poděkovat našemu panu starostovi 
Harasevičovi, že založil účet a zorganizoval 
některé akce, které přispěly k získání po-
třebných finančních prostředků. Za všechno 
to úsilí společně s manželem děkujeme všem 
těm, co nám přispěli na nákup vozíku. Nelze 
je zatím jednotlivě všechny jmenovat, ale 
v příštím roce, až se tato humanitární akce 
uzavře, vás budeme podrobně informovat. 

Děkuji Vám, paní Švábová, za poskytnutí 
tohoto rozhovoru. Dovolte mi, abych jménem 
celého redakčního kolektivu Broumovských 
novin celé Vaší rodině popřál do nového roku 

2014 hodně štěstí, zdraví a spokojenosti  
a Martinovi popřál, aby se jeho zdravotní stav 
i nadále zlepšoval.

Petr Cirkl 

Rozhovor s paní 
Janou Švábovou 
z Hejtmánkovic  

Vánoce v Klubu 
důchodců v Meziměstí

Důchodci v Meziměstí se stále scházejí 
v sále místní hasičské zbrojnice každý měsíc 
na tak zvanou „houkací středu“, což je prv-
ní středa v měsíci, kdy houkají v celé zemi  
v poledne výstražné sirény. Tím jsou vlast-
ně v poledne upozorněni, že mají v 15 hodin 
svoji schůzku a nemusejí si dělat uzel na ka-
pesníku.  A první prosincová středa připadla 
na 4. prosince. A protože v prosinci pořádají 
senioři vždy „Vánoční besídku“, sešli se o to 
slavnostněji za zvuků koled a v taškách si 
nesli dárky do svojí vánoční tomboly. Někte-
ří členové z výboru klubu nazdobili vánoční 
stromeček, jiní nakoupili párky a nápoje  
i další věci pro vánoční pohoštění. Také zajis-
tili dárky z prodejny VERNER pro všechny 
své členy. Tyto balíčky sponzorovalo Město 
Meziměstí. Dárkové balíčky dostal každý 
člen Klubu. Ovšem další balíčky donesené 
členy klubu mohli získat a také získali v tom-
bole za nakoupené lístky po 2.-Kč. Výtěžek 
slouží pouze pro klub na zajištění občerstve-
ní pro členy a případné hosty, kteří pomáhají 
celoročně vyplnit program na klubových 
schůzkách. Bylo celkem zajímavé sledo-
vat průběh tomboly. Vyrovnání lístků před 
sebou a pozorné sledovaní tažených čísel. 
Tombola zabírá hodně času, občas někdo 
hůř slyšel, nebo si spletl barvu lístku, nebo 
dlouho nevyhrával, a tak si odskočil tam, 
kam i císař chodil pěšky, a vtom byla jeho 
čísla tažena a zachraňovali to sousedi. 

Na schůzku nečekaně, k radosti všech 
přítomných, dorazila i starostka Meziměstí, 
paní Mgr. Eva Mücková a popřála šťastné 
Vánoce a hodně zdraví do roku 2014. 

Když se důchodci rozcházeli, tradičně si 
ještě pogratulovali jak k Novému roku, tak 
i těm, kteří mají tento měsíc narozeniny. To 
dělají každý měsíc. A v jejích očích se zrači-
la radost a spokojenost, že se mohou takto 
scházet a společně se pobavit.

Příští schůzka  se bude konat 8. ledna. 
protože první středa je sice 1. ledna, ale to 
je svátek. Proto je o týden posunuta. A na 
programu bude beseda, na kterou přijde 
policista Palla Martin a také mluvčí policie 
z Náchoda.  A ještě jednou díky tradičním 
sponzorům Klubu důchodců – Městu Me-
ziměstí, Potravinám Verner a Potravinám 
Kateřiny Šlechtové. Ve vyšším věku ubývá 
různých radostí, a tak o to víc je každá ra-
dost seniory oceněná a více si ji dokáží vážit.  
V „lehkovážném“ mládí vše vypadá jako sa-
mozřejmost. 

Antonín Kohl

Hoj, ty Štědrý večere, 
ty tajemný svátku, co ty 
komu dobrého neseš na 

památku...
Básníci dokáží vykouzlit Vánoce verši. 

Maminky a babičky zejména vůněmi při pří-
pravě vánočních pokrmů. Rozhlas a televize 
přináší vánoční koledy, kdo nezapomněl, 
proč tu Vánoce jsou, slyší koledy i ve vy-
zdobených kostelích u jesliček. Ostatně, jak 
jsem sám zaregistroval, stále více spoluob-
čanů oprašuje na půdách před Vánoci téměř 
zapomenuté jesličky a snáší je do obydlí ku 
slavnostní výstavě. Zpěv koled je slyšet stále 
více i na náměstích a návsích. 

Ano, byl tady zase Štědrý večer. Vůně 
rybí polévky, bramborového salátu a sma-
ženého kapra, houbového kuby, vařeného 
hrachu se zelím politého máslem, jahelníku 
se švestkami, trocha čočky s buličím okem a 
vánoční cukroví umocněné vůní kávy nebo 
čaje s rumem, citronem nebo i svařené víno s 
hřebíčkem a skořicí apod. Vůně různého ko-
ření nenavoní byt nikdy tolik jako na Vánoce.  
A snad nikdy nevzpomínáme my starší na 
dětství tolik jako o Vánocích. A těch příhod,-
co se vypravuje při štědrovečerním hodová-
ní. Když jsme byli malí a úpěnlivě čekali, až 
po večeří zazvoní Ježíškův zvoneček a pozve 
nás do sousední místnosti k rozzářenému 
stromku, pod nímž byla vždy kupa barev-
ných balíčků. Pro mne to byl jeden z motivů, 
proč jsem se naučil číst ještě dva roky před 
započetím školní docházky, abych mohl 
přečíst hůlkovým písmem popsané balíčky 
a rozdávat je adresátům. A tehdy jsem snad 
vůbec nevnímal vůni koření a grogu či kávy, 
ale vůni dárků. Dodnes si dobře pamatuji, 
jak vonělo nové autíčko, medvídek, barevné 
kostky stavebnice. Dokonce se mi nedávno 
i v noci dárky zdály a měly přesně tu vůni, 
kterou jsem již více než 60 let už nikdy ne-
cítil. A později stavebnice MERKUR. Ta mi 
voněla nejen při rozbalení, ale několik let, 
když jsem z ní sestavoval různé pohyblivé 
výtvory. Pak mi strýc tajně udělal do železné 
škatule transformátor a přibalil dynamo ze 
starého kola. Po zapojení na 8 voltů střídavé-
ho proudu se dynamo točilo a pohánělo moje 
výtvory z Merkuru. A zase ta vůně. Jiskry od 
elektrického proudu také specificky voní.  
Kdo nezkusil, nezná. 

Je pravda, že banány, pomeranče, man-
darinky, burské oříšky, vlašské ořechy, fíky 
jsme znali pouze o Vánocích. Ale zase jablka 
a hrušky, sušené švestky, povidla nebo jejich 
kompoty, také třešňové kompoty, marmelá-
dy i jahodové jsme měli celý rok a zadarmo, 
jen za cukr, z vlastních zásob a vlastního 
sadu a zahrady. Sud naloženého zelí a regály 
okurek. Za domem snášelo vajíčka 10 slepic, 
v králíkárně přibývalo na váze 20 – 50 králí-
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ků. Někdy byly i husy a kačeny. Jednou jsem 
viděl plakat vlastní matku i rozčíleného otce, 
když nám liška v noci zabila husy i s housaty. 
Záhy jsem sice musel chodit na trávu, sušit 
seno, sbírat po žních klásky na cizích polích, 
ale co bych za to dal dnes. V paneláku to už 
není ono. Ale vraťme se k Vánocům. Ještě 
si vzpomínám, co jsme se s bratry najedli 
dobré černé čokolády z vánočních kolekcí. 
Zaměstnavatel tehdy dával dvě kilové ko-
lekce na dítě každému zaměstnanci. My byli 
dlouho dva bratři, ale později přibyl ještě 
jeden. To bylo 6 kilo čokolády. Ale protože 
u zaměstnavatele pracovali oba moji rodiče, 
bylo to nakonec 12 kilo čokolády na Vánoce. 
Dnes už u nás kolekce na stromečku nejsou. 
Někdy jedna pod stromečkem. Ale tu vůni si 
pamatuji stále. Vůni borového jehličí, pra-
vých svíček, čokolády a uprchlého mládí.

Antonín Kohl

Chtěl jsem ještě připojit něco o dětech  
souboru, a tak mi paní učitelka Kociánová 
napsala: 

Stalo se tradicí, že jsme pod mým vede-
ním začali pořádat více než deset let Tříkrá-
lové sbírky a postupně  jsme přidávali kul-
turní vystoupení pro veřejnost, pro seniory a 
vánoční přání pro seniory, kteří už nemohou 
chodit - s adventními věnci, které vyrábějí 
děti - něco necháme ve škole na výzdobu, 
něco málo rozneseme alespoň některým  
z těch, kteří už si sami dojít do lesa a  vyrobit 
věnec nemohou kvůli zdraví ... Dříve jsme 
zpívávali v nádražní hale a u obchodního 
domu, nyní v domě pro seniory).

Kulturní pořad pro seniory - přátelské 
posezení - zahajujeme krátkým příběhem 
nebo básní s vánoční tématikou  (letos  kni-
hy: Bruno Ferrero - Vánoční příběhy pro 
potěchu duše......Příběh: V hostinci nemá-
me jediné místo). Potom děti zpívají, hrají 
na hudební nástroje  nebo říkají vánoční 
koledy (vloni měli senioři soutěž - hádali ná-
zvy koled a za správně  uhodnuté dostávali 
malé dárečky). Publikum se ke zpěvu přidá-
vá, končíme vždy ještě společným zpěvem  
s publikem - koledy na přání. Na závěr přání  
malý dárek pro seniory - letos obrázek andě-
líčka, snítka z jedličky a čajová svíčka. Další 
posezení pro seniory bude zase jarní   (s přá-
ním maminkám, tatínkům a všem lidem)

Proč tak činíme?  Protože jsme malé 
městečko - a tak jako ve správné rodině pa-
tří dohromady všichni, kdo jsou jejími členy, 
tak i v malém městečku se  mají ti nejmladší 
setkávat s těmi staršími i nejstaršími (i ti nej-
mladší jednou zestárnou) a přinášet jim ale-
spoň trochu pohodové chvilky a  vědomí, že 
na ně nezapomínáme (mnohokráte s námi ti 
starší a staří nejen zpívali, ale i slzy jim bez-
děky ukapávaly - a toho si všímají zase ti mla-
dí a nejmladší a mají radost, že někomu udě-
lali radost a  chtějí zase přijít a „pohladit“...  
tak by to mělo být.         

  Letos vystupovali tito žáci:
1. třída: Aneta Šemberová (flétna), 2. 

třída: Tommaso Boscu (klávesy) a  Cristina 
Boscu (klávesy), 3. třída: Lukáš Jansa (flét-

Děti z meziměstské 
školy zahrály 

a zazpívaly vánoční 
koledy v domě 

s pečovatelskou 
službou

Ve čtvrtek 19. prosince opět soubor dětí 
ze ZŠ a ZUŠ v Meziměstí  a jejich dvě paní 
učitelky zahrály a zazpívaly vánoční koledy. 
Paní učitelky Stanislava Hlaváčková a Anna 
Kociánová přivedly do společenské místnos-
ti domu s pečovatelskou službou děti od dru-
hé až deváté třídy. Děti hrály asi 70 minut na 
keyboard skladbičky pro dvě, ale i čtyři ruce. 
Dále zahrály i na flétničky i housle a zazpíva-
ly a zarecitovaly vánoční verše. Mnozí senio-
ři se pokusili se zpěvem přidat, a tak vánoční 
besídka plynula k plné spokojenosti. Nut-
no dodat, že tyto besídky o Vánocích jsou  
v tomto domě již tradicí a děti sem docházejí 
po mnoho let..

Klasika se už nenosí
V posledních letech převládá v umění 

trend přiblížit naší mladé generaci moder-
ním způsobem klasický odkaz našich osob-
ností. Jedná se konkrétně o dílo Boženy 
Němcové, J. K. Tyla, bratří Čapků a hudeb-
ních skladatelů Bedřicha Smetany a Antoní-
na Dvořáka.

Kafkův román Zámek jako komiks jsem 
nečetla, proto se nemohu vyjádřit, zdali 
autor přiblížil veřejnosti dílo v positivním 
dopadu. Ale viděla jsem zmodernizovanou 
Prodanou nevěstu, Dvořákovu Rusalku  
a životopisně upravenou hru Čapkové a své 
mínění jsme před časem vyjádřila v Brou-
movských novinách. Z krásy, na kterou jsme 
byli právem pyšni nejen my, Češi, se staly 
grotesky hraničící s nechutností. Proč se 
upravovatelé děl našich nejskvělejších spi-
sovatelů a skladatelů domnívají, že se dneš-
ní svět byznysu, chaosu, tvrdého soupeření  
a uvolněné morálky hodí jako základní osno-
va pro úpravy klasických děl?

Nyní byla vydána v tomto moderním 
duchu Babička Boženy Němcové. Všechna 
původní slova, tvořící základ vypravěčského 
umění a stylu Boženy Němcové jsou prý ne-
moderní a naše mládež jim prý vůbec nero-
zumí. Popisované oblečení osob, jejich mlu-
va i jednání je v nové knize zcela v intencích 
naší doby. Odkaz na případné vysvětlivky, 
které byly v původní Babičce, neobstojí! Au-
toři takto přepracované knihy neznají pojem 
pokory a historické identity. Když jsem před 
dvěma roky odcházela z hradeckého Klicpe-
rova divadla ze hry Čapkové, bylo mi hořko 
a jako Češka jsem se styděla za bezostyšnost 
autora této groteskní inscenace.

Dá se tedy očekávat, že modernizace kla-
siky půjde vpřed mílovými kroky a nezastaví 
se před ničím. Takže hrdinové her J. K. Tyla 
budou řešit nevěry, rozvody, odkládání dětí 
do baby boxů, přeoperace hermafroditů, 
výhodné půjčky, soukromé bankroty, vraž-
dy na objednávku, gruppen sex a podobné 
výdobytky naší vyspělé civilizace 21. století. 
Kde se asi zastaví zpupnost a krátkozrakost 
těchto modernistů? Ještě zbývá pole neora-
né, a to je přepracovat naši státní hymnu!

Dana Jarošová

na), 4. třída: Michela Boscu (klávesy),  An-
drea Josefiová (flétna),  Zdeněk Hartman 
(klávesy), 5. třída: Eliška Svobodová (klá-
vesy,recitace), Lucie Umlaufová (recitace),  
Matěj Sedláček (klávesy, sólový zpěv,recita-
ce), 9. třída: David Bouška (recitace)  Hana 
Hlaváčková (klavír,housle, recitace, sólový 
zpěv). Na připojené fotografii je máme i s pa-
ními učitelkami. 

Antonín Kohl,  foto A. Kohl.
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Vánoční 
rozjímání
Ovzduší vánočních dnů zasáhne svou 

výjimečností srdce každého. Dětem přináší 
radost, osamělým násobí pocity samoty a ro-
dičům více shonu, starostí a pak následného 
uvolnění. Procházíme slavnostně vyzdobe-
ným náměstím, obdivujeme světelné řetězce 
na domech a zahradách, z rádia zní kouzelné 
tóny vánočních koled. Je to čas, kdy by si lidé 
měli být blízcí a obdarovávat se povzbuzují-
cím slovem, přát si dobro a zdraví, vzájemně 
se povzbudit a pochopit.

Ale bohužel mnohdy je opak pravdou! 

Za Václavem Fatkou
Nedávno jsem se na školení setkal s šar-

mantní profesorkou broumovského gymná-
zia, a když přišla řeč na houby, mé oblíbené 
téma, začala vyprávět hlasem, jakým dívky 
vyprávějí o setkání s jejich rockovými idoly: 
„K nám do školy občas chodí nějaký pan Fat-
ka, úžasně dětem vypráví o houbách. Znáte 
ho?“ „Jakpak bych neznal“, odpověděl jsem 
smutně, s vědomím toho, že právě pomalu 
umírá na rakovinu hrtanu. Zemřel před pár 
dny, 12. listopadu 2013.

Václava Fatku jsem znal z mnoha hou-
bařských akcí, vozil své vzácné nálezy  
z broumovských lesů i daleko mimo krá-
lovéhradecký kraj a obohacoval leckterou 
výstavu hub nebo mykologickou přednášku 
(zvlášť nám z náchodského mykologického 
klubu každoročně obrovsky a nezištně po-
máhal).  Vašek nejednou svými znalostmi 
udivoval i profesionální mykology, nejenže 
znal stovky druhů hub a citlivým okem uměl 
rozpoznat i drobounké rozdíly, ale s jistotou 
geodeta si pamatoval místa, kde roste ten či 
onen vzácný druh.

Rád jsem mu naslouchal, a to nejen teh-
dy, když mluvil o houbách. Já mám a vždyc-
ky jsem měl život snadný, druzí mi zametali 
cestičku – Václav ale musel od dětství tvrdě 
bojovat a spokojit se s málem.

Vašek dost pil a tím si hrozně škodil. 
Říkám si ale, že v dnešní postmoderní době 
ochotně přehlížíme alkoholismus, nevěry  
a jiné věci hercům, zpěvákům a jiným tajtrd-
líkům – hlavně že hezky zpívají a umí vyprá-
vět veselé historky z natáčení. Tak prosím i u 
Václava Fatky přehlédněte jeho pití a vzpo-
mínejte na něj s úctou jako na velkého znalce 
hub, který si vzal osvětu a popularizaci hub 
jako svůj vysoký cíl.

Byl to svéráz, člověk s chybami, ale člo-
věk ryzí.

 Petr Pokorný, 
jednatel náchodského klubu 
České mykologické společnosti

Vánoční betlémy a betlém Marie Bartošové
Betlém patří k Vánocům už po mnoho staletí. Začal s nimi svatý František z Asisi a od té 

doby je poznaly snad všechny světadíly mimo Antarktidy. Ale není vyloučeno, že na některé 
polární stanici si jej polárníci také vystavili.

Dnes si je lidé koupí, ale dříve (ale i dnes) je také tvoří. A nejen ze dřeva, sádry, papíru, 
perníku, chlebového těsta, kukuřičného šustí, textilu, moduritu a keramické hlíny. 

A keramické hmotě a vypalovací peci propadla také moje spolužačka z Broumova Marie 
Lípová, dnes Bartošová. Po broumovské SVVŠ a dalším studiu nakonec „trápila“ své stu-
denty s keramikou na škole v Hradci Králové. Ale jistě je hodně naučila. Neboť betlém od Ma-
rie Bartošové je nádherný. Poslala mi fotografii. Napsal jsem jí, že kdybych byl člověk movitý, 
určitě bych si jej koupil. A víte, co mi odepsala? No, čtěte:

A nemysli si, že bys mohl koupit, je to neprodejné, aspoň pokud žiju. V několika muzeích 
mají ode mne menší (nebo spíš méně početné) betlémky, také několik soukromníků ode mne 
koupilo, ale do takhle velkého se sotva ještě pustím, vznikal postupně několik let. Některé dom-
ky možná poznáš, je každý odjinud z Čech (podle toho, co jsem měla nakresleno ve skicáku), 
chtěla jsem, aby byl typicky český. Chaloupka vlevo pod kostelem je moje poříčská.

Tak hezký zbytek adventu a krásné Vánoce!    MAB
A to stejné jsem chtěl popřát i vám všem, ale uvědomil jsem si, že článek vyjde už po Vá-

nocích a dokonce po Novém roce. Tak tedy hodně zdraví v novém roce 2014.
Antonín Kohl, foto Marie Bartošová

Od prvopočátku lidstvo provázely dva sym-
boly – dobro a zlo. Počínaje Kainem a Ábe-
lem probíhá souboj těchto symbolů, určují-
cích lidské vztahy.

Proto mne a mé přátele velice zarmucu-
je, že v našem městě dochází právě v tento 
adventní čas k propuknutí zloby a závis-
ti, která bezdůvodně dopadá na slušnou  
a hodnou ženu, kterou to psychicky ničí. Na 
Křinickém sídlišti žije v panelových domech 
mnoho obyvatel, někdy se ani dobře neznají. 
Přesto se stává, že v poštovní schránce nalé-
zá tato žena nefrankované anonymní dopisy, 
označené výstražnými kříži, s nenávistným 
obsahem. Vulgarita, výhrůžky, plné kbelíky 
nenávistné žluči! Důvodem je patrně žárli-

vost a závist na úpravný vzhled ženy – vdovy, 
která nikomu nepřeloží ani stéblo přes ces-
tu, nerozbíjí žádné manželství ani vztah. My, 
její přátelé, jme doslova otřeseni, jaká zloba 
je skryta v srdci člověka. Všechny útoky jsou 
anonymní, ale čas určitě ukáže na viníka. 
Proč si lidé dokáží tolik ubližovat, vždyť ani 
tito nositelé zla nemohou být šťastni! Vždyť 
na tomto světě nejsme pro nenávist, ale pro 
lásku a konání dobra!

Mnoho štěstí v novém roce 2014 všem 
lidem dobré vůle přeje

Dana Jarošová
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Z činnosti Policie ČR a Městské policie

 
• Byla dopadena další skupinka zlodějů, 

kteří vykrádali zahradní chatky. Přesto toto 
vykrádání dále pokračuje.

• Dopaden byl pachatel, který se pokusil 
vloupat do prodejny. Zanechal zde páčidlo  
s otisky DNA a následně byl dostižen. 

• Zajištěn byl i pachatel, který se vloupal 
do sportovního zařízení. Bude potrestán za 
trestný čin krádeže.

• Soud bude řešit i muže, který byl zadr-
žen  s omamnými a psychotropními látkami.

• Z garáže bylo ukradeno nářadí a tope-
nářský materiál za šedesát tisíc Kč.

• Před soud půjde muž, který ukradl 
500,- Kč, protože to byla opakovaná krádež.

• Totéž čeká dalšího muže, který kradl  
v obchodě alkoholické nápoje.

• Z kůlny byli ukradeni dva králíci.
• Z kočárkárny panelového domu se ztra-

tilo horské kolo a další tři kola byla ukradena 
ve městě.

• Rozbitou výlohou do obchodu  nechtěl 
nikdo vniknout do prodejny a krást, ale 
sklem propadl opilý chodec.

• Policie opět musela zasahovat proti ná-
silí a výtržnostem:

• Zadržen byl muž, který tropil výtržnos-
ti v nočním podniku. 

• Další dva muži se vzájemně napadli  
a jeden byl zraněn. 

• Muž napadl svoji družku a zdemoloval 
bytové zařízení.

• Zákaz vstupu do bytu dostal manžel, 
který opětovně napadl manželku. Protože 
šlo o opakované bití, byl přestupek překva-
lifikován na trestný čin.

• Opět vyjeli řidiči pod vlivem alkoholu, 
jeden měl 1,4 promile alkoholu, druhý 1 pro-
mile alkoholu v krvi. Byl jim odebrán řidič-
ský průkaz a zakázána další jízda. 

• Žena, která měla zákaz řízení motoro-
vých vozidel, byla přistižena při řízení do-
konce dvakrát.  

• Opět se našli dva neplatiči alimentů.

• Šetří se případ, kdy byl objednán a za-
placen mobilní telefon, ale postižený nic ne-
dostal.

• Policie se zabývá zneužitím platební 
karty, která nebyla ukradena, ale byla z ní 
vybrána hotovost.

Za informace děkujeme 
komisaři Slišovi

Městská policie
- asistovala soudním vykonavatelům při 

vystěhování nájemníka z městského bytu, 
- usměrňovala dopravu v ul. Přádlácká 

při technické závadě vozidla, 
- vyjela do ul. Na Příkopech k případu 

rušení nočního klidu, 
- asistovala technickým službám při pře-

pravě vánočního stromu ze Šonova, 
- opakovaně vyjížděla k případům kráde-

ží věcí z odstavených vagonů na nádraží ČD. 
- vyjela na oznámení narušení občanské-

ho soužití v herně na Mírovém náměstí, 
- spolupracovala s finančním odborem 

při exekučních řízeních v bytech dlužníků, 
- opakovaně vyjížděla k nahlášeným pří-

padům krádeží v prodejnách, 
- asistovala RZP při odvozu pacienta  

v ul. Obránců míru, 
- odchytla několika psů. 
 
 Za MP: Radek Havelka  

Upozornění všem motoristům 
ŠKOLENÍ  ŘIDIČŮ – AMATÉRŮ

Automotoklub Broumov opět pořádá 
pravidelné školení řidičů – amatérů, kte-
ré proběhne ve dvou termínech: 

v úterý 25. února 2014
a    v úterý 4. března 2014,
vždy v čase od 17. do 19. hodin.
 
Cena školného bude činit : 30,- Kč.

Náplní letošního školení bude 
především :
- Silniční zákon č. 361/2000 sb.
- novinky v pravidlech silničního 
provozu
- změny v dopravním značení 
v Broumově
- aktuální výklad rovněž poskytne 

přítomný npr. Bc. Petr Špaček z ředitel-
ství Dopravního inspektorátu v Náchodě.

Na toto školení, které bude v obou 
termínech probíhat v učebně Autoškoly 
Fiedler, s.r.o. Broumov, všechny řidiče-
-amatéry co nejsrdečněji zve  

Výbor Automotoklubu Broumov

Broumovsko 
na historických 
zobrazeních
Unikátní kniha mapující historii 

zobrazování Broumovska v období 
mezi roky 1740 - 1950. Soubor přináší 
přes 2000 reprodukcí starých map, his-
torických grafik, litografií, fotografií, 
firemní korespondence a historických 
pohlednic ze soukromých sbírek Petra 
Bergmanna, autora knihy a dalších sbě-
ratelů. Na více než 700 stranách najdete 
vyobrazení míst z celého Broumovska, 
mnohdy již zaniklých nebo v podobě, 
kterou většina z nás nepamatuje. Vyob-
razení, která jsou svědectvím o kráse, 
přitažlivosti a prosperitě Broumovska, 
ale i o jeho pohnuté historii, věrně zrca-
dlící v místním měřítku historii českou 
i evropskou.   

Vydává Broumovsko Organic a Na-
kladatelství JUKO, listopad 2013 

(převzato z http://broumovsko.org)
DPC 890 Kč

Poděkování
Pořadatelé adventního koncertu 

v kostele sv. Anny ve Vižňově dne 30. 
listopadu 2013 chtějí touto cestou po-
děkovat komornímu pěveckému sdru-
žení Cantus Jaroměř za krásný koncert,  
který pro posluchače našeho regionu 
připravil bez nároku na honorář.

Díky obětavosti jeho členů a také 
díky pochopení a štědrosti poslucha-
čů, kteří přišli v hojném počtu, přibylo 
na konto na opravu kostela sv. Anny ve 
Vižňově dalších 10 tisíc korun.

Upřímně děkujeme.
   Za pořadatele
   Ing. Jiří Jarkovský

Tříkrálová sbírka 
2014

 
Tříkráloví koledníci zazvoní u va-

šich dveří   v sobotu 4. ledna 2014.
Za vlídné přijetí a případné příspěv-

ky předem děkujeme.
Výtěžek sbírky bude věnován jako 

každým rokem na pomoc lidem v nouzi.
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Informace o akcích, které se konaly 
nebo se budou konat pro ženy a veřej-
nost v našem městě.

Milé ženy, čtenářky a čtenáři,
vítejte v novém roce 2014 s následujícím 

přáním od nás:
“...do nového roku 2014 Vám
přejeme spoustu radosti,
budete ji potřebovat
na své všední starosti.
Jak jen všechno poplatit
a rovnováhu neztratit.
Tak Vám přejeme hodně síly
a též pevný krok,
ať je dobrý a úspěšný
celý tento rok.”                               
                             Výbor ČSŽ Broumov

Rádi bychom se s Vámi podělili o zážit-
ky z cesty žen z Nowé Rudy a naší delegace  
z Broumova do Varšavy:

Mnohokrát jsme vás v těchto Brou-
movských novinách informovaly o naší 
dlouholeté spolupráci s polskými ženami  
z Nové Rudy. Scházíme se několikrát za rok 
a vytváříme si navzájem příjemné zážitky. 
Na posledním setkání bylo od polských žen 
vysloveno pozvání našich členek z naší ZO 
ČSŽ Broumov, aby se zúčastnily ve dnech 
18. -19.10.2013 100. výročí založení Ligy 
polských žen ve Varšavě. Vybraly jsme člen-
ky naší ZO ČSŽ Broumov. Jedná se o Evu 
Rouškovou, která je předsedkyně Okresní 
rady ČSŽ v Náchodě a místopředsedkyni 
OR ČSŽ paní Alenu Hejnovou. Dojmy, které 
nám obě členky přednesly, byly velmi zají-
mavé.

Něco z historie:
Dopolední jednání bylo věnováno vzni-

ku Ligy polských žen. Důvodem založení 
této organizace byl začátek balkánské války, 
kde ženy sbíraly peníze na vybavení polské 
armády. Na konci války po osvobození v pro-
sinci 1918 se Liga žen zapojila do vybudová-
ní domů pro válečné sirotky a zajišťovaly po-
moc v nemocnicích.      Teprve od roku 1981 
se Liga žen zapojila do politiky s tím, že se 
snažila pomoc ženám, které během 2. Svě-
tové války přišly o muže. Na počátku 50 let 
však došlo k úpadku popularity Ligy, činnost 
žen nebyla považována za důležitou. Teprve 
v roce 1966 vznikla Národní rada polských 
žen, která plnila a plní funkci hlavního orgá-
nu práci žen. Od této doby má Liga žen svoje 
pevné postavení a zastoupení ve vládě.

Něco z programu akce:
Po hlavním programu následovala pro-

hlídka parků venku. Je to komplex budov, 
který byl zasažen válkou jen z malé části.

Okénko 
broumovských žen

Závěr oslavy stoletého výročí se konal  
v nádherném hotelu, kde byl připraven úžas-
ný kulturní program. Zde nesly zástupkyně 
předsedy dary hlavní předsedkyni Ligy, po-
slankyni parlamentu, a byl připraven i dar 
pro manželku prezidenta polské republiky. 
Oslavy stoletého výročí se zúčastnilo 300 
lidí včetně zástupců z Číny, Ukrajiny, Ruska 
a naše dvě zástupkyně České republiky.

Děkujeme tímto všem sponzorům Veba 
a.s., Agentura pro rozvoj Broumovska, 
Hobra Školník, E.D.A agentura Broumov  
a město Broumov za dary, které jsme mohly 
předat.

PŘIPRAVUJEME TYTO AKCE:

V sobotu 25. ledna 2014 se naše ženy  
a rodinní příslušníci zúčastní Plesu v Nowé 
Rudě, kam jsme  byli všichni pozváni!                           

V sobotu 1. února 2014 Vás všechny sr-
dečně zveme na SPOLEČENSKÝ PLES naší 
organizace!

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov 
a o pořádaných akcích získáte v prodejně 
Dárky-květiny, EDA Broumov, na Mírovém 
náměstí v Broumově.

První adventní neděli 
strávili Broumováci u 
stromečku na náměstí

 
 První adventní neděli strávili Broumo-

váci u stromečku na náměstí. Skutečnou 
vánoční atmosféru dotvářela třpytící se vá-
noční výzdoba a vůně čerstvě upečeného 
cukroví nebo horkého svařáku. Krátce po 
setmění zahájili bohatý program herci diva-
dla M Duchcov. Ti vystoupili na pódiu před 
stromečkem a dětem přivezli vánočně ladě-

nou pohádku Staročeské Vánoce doplněnou 
o známé české koledy. 

Kolem půl šesté všechny přítomné po-
zdravili Kamil Slezák, místostarosta města, 
a Martin Lanži, duchovní vedoucí správy 
Římskokatolické farnosti. Oba všem přítom-
ným připomněli vznik vánočních svátků, je-
jich tradice a zvyky. Na závěr popřáli obča-
nům města klidné přípravy a čas očekávání 
Vánoc, pohodové prožití svátků vánočních, 
zdraví a dětem bohatého ježíška. Martin 
Lanži nezapomněl na tradici a požehnal vá-
nočnímu stromu. Ten i letos pochází ze Šo-
nova, tentokrát od manželů Martincových. 

Poté přišel ten pravý čas na slavnostní 
rozsvícení stromečku. I přes drobné technic-
ké závady, kdy svítila výzdoba jen na jedné 
polovině stromu, se organizátorům podařilo 
komplikace vyřešit a rozsvítit stromek celý. 
Oči přítomných dětí i dospělých vzplanuly  
v bílo - červené záři světel. To už ale na pódiu 
hrála energická česko - polská folková kape-
la Benjaming ś Clan z blízkých Petříkovic. 

Organizátoři akce připravili všem dětem 
teplý čaj zdarma v zapůjčených várnicích  
z Mateřské školy Příčná. O další občerstve-
ní v zastoupení horkých nápojů, medoviny, 
sladkého cukroví, koláčků, ale i slaných dob-
rot se postarali Český svaz žen, Ekofarma 
Vlkovi, Josef Kaválek a Pavel Prchlík.

Lucie Lesáková

Druhou adventní neděli 
naplnil tradiční  

program - řemeslné 
trhy a komorní koncert

 
Druhou adventní neděli vyplnil tradiční 

vánoční program a přinesl vedle řemeslného 
prodeje i nevšední hudební zážitek. Dopo-
ledne se u vánočního stromu na Mírovém 
náměstí uskutečnil jarmark v doprovodu 

Z adventního koncertu v kostele sv. Ducha - vystoupení houslisty Libora Kaňky
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Ohňostrojem na ná-
městí završil Broumov 
s Nowou Rudou oslavy 
dvaceti let spolupráce

 
Ve čtvrtek 12. prosince se v konferenč-

ním sále IC Broumov uskutečnily Oslavy 
20 let spolupráce měst Broumov a Nowa 
Ruda. Pozvání na akci přijali zástupci všech 
českých a polských organizací, které během 
dvou desítek let společně kooperovali. 

Slavnostní setkání zahájil v 9 hodin 
Milan Kotrnec, starosta Broumova. Ve 
své prezentaci shrnul počátky spolupráce  
v 90. letech 20. století a realizaci aktivit 
až do současnosti. Oficiálním okamžikem 
zahájení spolupráce byl podpis deklarace  
o spolupráci, kterou 16. prosince 1992 svým 
podpisem na české straně zaručil ing. Tomáš 
Kočička, tehdejší starosta Broumova, a Zde-
něk Streubel, místostarosta města. Milan 
Kotrnec zmínil i další důležité osoby, kterým 
se podařilo spolupráci v počátcích zahájit,  
i ty, kteří na pevných základech spolupráci 
upevnili a hlouběji rozvinuli. Velké díky pat-
ří zástupcům vedení obou měst, neziskovým 
a školským organizacím nebo uměleckým 
spolkům a sdružením. Všichni ti se o rozvoj 
společných aktivit v letech 1990 - 2013 za-
sloužili. 

Poté vystoupil Tomasz Kiliński, sta-
rosta Gminy Miejskiej Nowa Ruda. Během 
dopoledního bloku zástupci obou partnerů 
hlouběji prezentovali i aktivity za poslední 
pětileté období. Program byl mimo před-
nášky naplněn zajímavým doprovodným 
programem. Svou účastí zpestřili tento slav-
nostní den děti z mateřských škol, studenti 
základní umělecké školy, žáci Základní školy 
Kladská, ZŠ Masarykova z Broumova, sbor 
regionální lidové tvorby Wolibórzanki a žáci 
Speciální školy Nowa Ruda. 

Celkem devět desítek účastníků zhlédlo 
po obědovém rautu v předsálí v režii stu-
dentů Střední školy hotelnictví a podnikání  
z Hronova speciální LED-UV Show. V rámci 
odpoledního programu byla také slavnostně 
pokřtěna historicky první městská pěší trasa 
v Broumově. 

Závěr oslav patřil předání pamětních 
plaket Milanovi Kotrncovi a Tomaszi Ki-
lińskemu, starostům partnerských měst, 
slavnostnímu přípitku šampaňským a spo-
lečnému fotografování. Tečkou oslav a po-
myslnou třešničkou na dortu byl denní oh-
ňostroj u vánočního stromu na náměstí. 

Účastníci setkání projevili hluboký zá-
jem o rozvoj spolupráce i v budoucím obdo-
bí. Uvidíme, jaké příležitosti se k realizaci 
česko - polských aktivit naskytnou a jakým 
směrem se partnerství obou měst bude ubí-
rat.                                              Lucie Lesáková

Čtvrtý Advent se odehrál 
ve znamení městského 
jarmarku a komorního 

koncertu. Účast byla 
ohromující

 
Čtvrtou adventní neděli jsme prožili na 

městském jarmarku na náměstí a s úspěš-
ným souborem Musica Pragensis. Od 18 
hodin se v konferenčním sále infocentra ode-
hrál jejich komorní koncert. Pro téměř dvě 
stovky návštěvníků byl připravený hudební 
zážitek na téma České mše vánoční. 

Všechny na začátku přivítal Martin Lan-
ži, správce a duchovní vedoucí broumov-
ské farnosti, a popřál všem klidné prožití 
těchto křesťanských svátků. Během večera 
nám dvě dámy a čtyři pánové svými hlasy 
a v doprovodu elektronického piana před-
stavili největší hudební klenoty - Hej mistře 
Jana Jakuba Ryby, pastýřskou mši Missa 
pastoralis in C boemika s ryze moravskou 
melodikou a další. Po koncertu měli všichni 
možnost v předsálí zhlédnout a zakoupit no-
vou knihu Petra Bergmanna Broumovsko na 
historických zobrazeních.

Po vánočních svátcích vypukne plesová 
sezona. Město Broumov připravuje na sobo-
tu 18. ledna 2014 tradiční Ples města. Letoš-
ní dvanáctý ročník zahájí plesovou sezonu 
ve městě se skupinou Ledvine Stones, boha-
tým doprovodným programem i tombolou. 
Všichni jste srdečně zváni.

Lucie Lesáková

vánočních melodií a vůně pečeného selátka 
nebo horkého svařáku. 

Na tradici navázala i podvečerní umělec-
ká produkce v kostele sv. Ducha. Komorní 
koncert hudebního seskupení Trio Braunen-
sis vyplnil staré zdi kostela zpěvem a hrou 
na housle a klavír. Písňovou literaturu před-
nesli broumovský rodák Jakub Hrubý, člen 
souboru opery Národního divadla v Praze, 
sopranistka Marie Matějková a klavíristka 
Ladislava Vondráčková. Koncert byl věno-
vaný k výročí 85. narozenin hudebního skla-
datele Luboše Sluky, který se akce i osobně 
zúčastnil. Druhým hostem byl Libor Kaňka, 
přední sólista Martinů kvarteta. 

Akci v unikátním broumovském prosto-
ru, kterou finančně zajistilo Město Brou-
mov, navštívilo celkem šest desítek osob. 
Brány kostela sv. Ducha se znovu otevřou  
v příštím roce, a to k příležitosti celoevrop-
ské akce Noc otevřených kostelů.

Lucie Lesáková

První Tříkrálový 
průvod vyšel před 

pěti lety
 
To, co před několika málo lety začínalo 

jako malý nenápadný pokus o zpopularizo-
vání, jinak už víc než dvě desítky let celostát-
ně úspěšné Tříkrálové sbírky, bude mít své 
první výročí. Během pěti let si broumovský 
tříkrálový průvod získal už sympatickou 
řádku příznivců. Chci tedy poděkovat všem, 
kdo stáli u jeho plachého zrodu. Rovněž  
i těm, pro které je již nedílnou poznámkou  
v prvním týdnu nového kalendáře.

Tři mudrci od Východu jsou symbolem 
hledání a dialogu. Dnes je již jasným faktem, 
že naše město se k těmto hodnotám díky 
zmiňované akci hlásí. Zároveň vytváří své 
vlastní nové tradice, čímž navazuje na svoji 
bohatou historii. 

V neposlední řadě chci poděkovat všem, 
kdo se podílejí i na Tříkrálové sbírce. Kaž-
dým rokem máme kolem 12 skupinek, které 
tvoří 3 děti – králové a 1 dospělý jako dopro-
vod. Vždy jsou jasně označeni. Pokud uznáte 
za vhodné pomoct, budeme rádi. Vždy po 
skončení akcí slýcháme, že nás někdo čekal, 
ale nedočkal se. Žel, právě pro omezený po-
čet skupinek to je možné. Zájem máme hlav-
ně o dospělé, dětí bylo naštěstí zatím vždy 
dost. Každý, kdo to jednou zkusil, se postup-
ně přizná, že na začátku měl málo sebedů-
věry. Neopakovatelná tříkrálová atmosféra  
a občas i nevšední zážitky se však stanou 
cennou zkušeností vlastního osobního růs-
tu. Poděkování patří pochopitelně i všem, 
kdo do Tříkrálové sbírky přispívají už po 
dlouhá léta nebo přispějí letos poprvé.

P. Martin Lanži 

  
NEDĚLNÍ MŠE SV. – LEDEN 2014 

                4. – 5. ledna
Ruprechtice (sobota) 17:00 hod
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
        11. – 12. ledna
Vižňov (sobota) 17:00 hod
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
     18. – 19. ledna
Šonov, kaple (sobota) 17:00 hod
Heřmánkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
    25. – 26. ledna
Broumov P+P  17:00 hod
Božanov  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Broumov, sv. Václav 17:00 hod*

*poplesová mše sv.
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 Zlatá svatba 
22. prosince oslavili svoji zlatou svatbu 

– 50 let manželství – manželé Zdeněk  
a Jana Lazorovi. Gratulujeme a přejeme 
hodně zdraví, pohody a spokojenosti do 
dalších společných let. 

Ocenění dárců krve
Oblastní spolek Českého červeného 

kříže v Náchodě ve spolupráci s Městským 
úřadem v Broumově oceňoval v pondělí 16. 
prosince v obřadní síni bezpříspěvkové dár-
ce krve. Plakety Dr. Jánského předával za 
městský úřad pan starosta Milan Kotrnec a 
za Červený kříž paní Lenka Zelená. Dárce 
krve potěšila svým hudebním vystoupením 
místní ZUŠ. 

Zlatou plaketu převzali: Zdeňka Bar-
toňová z Lachova, Jana Gorganová z Je-
třichova, Renata Lemfeldová z Martínko-
vic, Gabriela Smutná z Broumova, Radka 
Šindelářová z Ruprechtic a Michal Štěpán  
z Broumova. 

Stříbrnou plaketu: Mgr. Dana Caho-
vá z Horního Adršpachu, Liana Cholevová  
z Broumova,  Jarmila Lemfeldová  
z Martínkovic, Simona Špačková z Teplic 
nad Metují a Jan Čaněk z Meziměstí. 

Bronzovou plaketu: Zuzana Bártová 
z Broumova, Dagmar Červená z Broumo-
va, Šárka Házová z Broumova, Štěpánka 
Miewaldová z Ruprechtic, Ilona Patrná 
z Broumova, Matěj Bitnar z Teplic nad 
Metují, Pavel Exner z Otovic, Lukáš Ha-
merník z Meziměstí, František Horváth 
z Vižňova, František Kašpar z Božano-
va, Jiří Klesáček z Otovic, Petr Kubec  
z Ruprechtic, Roman Ledvina z Martínko-
vic, Luděk Suchánek z Lachova a Jiří Šolc 
z Meziměstí. 

Patří jim obrovský dík a přejeme jim 
pevné zdraví a pohodu v osobním životě. 
Věříme, že budou příkladem  pro všechny 
zdravé občany k darování této vzácné teku-
tiny. 

 Za SPOZ N. Burdychová - matrikářka 

Společenská kronika

Vystoupení polského souboru Wolibórzanki  na oslavách dvaceti let  spolupráce 
měst Broumova a Nowe Rudy v konferenčním sále IC Broumov

Děkuji upřímně 
členkám SPOZ a Klubu seniorů 

za velice důstojný a příjemný průběh 
setkání jubilantů dne  11. 12. 2013.

Vysoce oceňuji nejen samotné 
setkání, ale i pracnost přípravy, péči  
o nás v průběhu setkání a vysoce 
kvalitní vystoupení žáků ZUŠ.

Udělali jste mi velikou radost. 
Budu dlouho vzpomínat.

Všechny organizátory zdraví
Břetislav Středa

Chtěli bychom poděkovat
členkám SPOZu za krásné odpoledne, 

které pro nás připravily u příležitosti na-
šich narozenin. Vážíme si toho, že město 
Broumov na nás starší občany nezapomí-
ná a připravuje nám nejen občerstvení, 
dárek, ale  i kulturní program.

Katarína Szabová a Jiří Kužel
Mírové náměstí 103, Broumov

 

Chceme touto cestou velmi podě-
kovat  panu místostarostovi Kamilu 
Slezákovi a paní Renatě Chejnové 
ze SPOZu za uspořádání naší zlaté 
svatby v Manor Hausu v Broumově. 
Zvláště pak bychom chtěli poděkovat 
našim dětem Zdeňku Lazorovi a Janě 
Heřmanové s jejich rodinami za celou 
organizaci krásné oslavy.

Děkujeme. 
Zdeněk a Jana Lazorovi

Předvánoční setkání 
seniorů a důchodců  

v Rožmitále
Tak jako v minulých letech jsme na 14. 

prosince pozvali do bývalé rožmitálské školy 
všechny místní seniory a důchodce na po-
sezení  s menším pohoštěním. Po přivítání 
všech účastníků a zvláště pozvaných hostů 
z Hejtmánkovic z bývalého Červeného kříže, 
nyní sdružení HEJTMANKY, pod vedením 
paní Evy Šafářové, kterým tímto děkujeme, 
že naše pozvání přijaly, začal připravený 
program. Svým asi hodinovým vystoupením 
se představila naše devítičlenná dětská sku-
pina pod vedením Věry Štěpánové, jmenovi-
tě Jan Neklan, Martinka Zimmermannová, 
Deniska Chaloupková, Natálka Koyšová, 
Izabelka Lankašová, Daneček Chaloupka, 
Marcelka Šlesariková, Karolína Pokorná  
a Anežka Sodomková, kteří za každý svůj 
výstup sklidili obrovský aplaus. 

Po závěrečném sborovém popřání všem 
bohatého Ježíška a hodně štěstí a zdraví  
v novém roce, jsme darovali každému na 
památku na tento den krásný kytičkovaný 
umělohmotný talířek. Po třetí hodině přijeli 
pozvaní muzikanti a ti svojí hrou na klávesy  
a buben bavili všechny až do večerních ho-
din. Nálada se tak rozjela, že nechyběl ani ta-
nec se zpěvem. Při loučení s objetím si každý 
přál se ve zdraví opět za rok sejít. Touto akcí 
jsme ukončili rok 2013 a do roku 2014 přeji 
nejen našemu kolektivu Červeného kříže, ale 
i všem lidem dobré vůle hodně zdraví, štěstí 
i životní úspěch. 

Dušan Gajdoš
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Dne 11. 12. 2013 oslavili svá životní jubilea  ve společenské místnosti CSS Naděje tito naši spoluobčané:
Paní Ludmila Dyntarová, paní Anežka Rozumová, paní Věra Procházková, paní Vlasta Kuželová, pan Jiří Zeman, pan Václav 

Janeček, paní Květa Tylchrtová, pan Josef Novák, pan Jiří Kužel, pan František Böhm, pan Antonín Miewald, pan Stanislav Mar-
tinec a pan Břetislav Středa.

Všem prosincovým oslavencům přejeme hodně zdraví a spokojenosti v životě, a také hezké prožití vánočních svátků a nového 
roku.    Za SPOZ Renata Chejnová                                                                                                                                                     Fotografie Lenky Židové

Ve středu 27. listopadu se na zasedání zastupitelstva města  Nowa Ruda uskutečnily oficiální oslavy 20. výročí spolupráce měst  
Broumov a Nowa Ruda. Úvodní slova pronesli náměstek rady Andrzej Behan, starosta města Nowa Ruda Tomasz Kiliński  
a Milan Kotrnec, starosta města Broumova
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O čtvrté adventní neděli v Konferenčním sále IC Broumov přednesli Pražští katedrální  
sólisté (Marie Matějková – soprán, Jiřina Vlachová – alt, Petr Frýbert – tenor, Jakub Hru-
bý – bas, Zdenek Klauda – varhany)  Českou mši vánoční „Hej mistře“ J.  J. Ryby

Při příležitosti adventního koncertu prodával 
Petr Bergmann svou knihu  Broumovsko na 
historických zobrazeních

Z oslavy 20 let přeshraničního partnerství Broumovska a Noworudska  12. 12. 2013 v konferenčním sále IC Broumov

foto Barbora Hrdá
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Mikuláš přivezl 
dětem do Broumova 

bohatou nadílku
 
V neděli 8. 12. 2012 se v konferenčním 

sále informačního centra Broumovska usku-
tečnila mikulášská nadílka. Svatý Mikuláš  
s dlouhým bílým vousem v doprovodu krás-
ných andělů a čertů hledajících zlobivé děti 
přivezl do Broumova hromadu dárečků.

Akce byla již tradičně vrcholem inten-
zivního třídenního divadelního worksho-
pu, kterého se zúčastnily děti  z Broumova  
a Nowe Rudy. Celkem 13 mladých herců po-
ctivě nacvičovalo vystoupení na téma Sv. Mi-
kuláše, které v neděli představilo před zraky 
malých vystrašených i nebojácných malých 
dušiček. 

Po přednesu básniček či zpěvu vánočně 
laděných písniček se Mikuláš s dětmi rozdě-
lil o bohatou nadílku a sladké laskominy. Na-
konec si mohli všichni malí i velcí zatancovat 
na diskotéce Petra Cirkla. 

Hlavní lektorkou se stala Vladislava Haj-
nová. Ač to byla její takřka první zkušenost, 
zhostila se úkolu se ctí a předvedla na poli 
práce s mládeží profesionální výkon. Svě-
telné efekty s hudebním doprovodem byly  
v režii Tomáše Cirkla. Divadelní workshop 
se uskutečnil v rámci mikroprojektu „Žije-
me v regionu Broumovsko & Noworudsko“.

Lucie Lesáková
fotografie Barbory Hrdé
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V bohatém programu v podvečer  
první adventní neděle vystoupili  
u rozsvíceného vánočního stromu 
na broumovském náměstí herci 
duchcovského divadla M a  folková 
kapela Benjaming´s Clan z Petříkovic
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Knihu vydalo s finanční podporou města 
Broumova v roce 2013 Benediktinské arci-
opatství sv. Vojtěcha a sv. Markéty. Vydava-
telé neuvádějí, proč byl při příležitosti oslav 
800 let příchodu benediktinů na Broumov-
sko vybrán právě Růžičkův text. Podle au-
torů doprovodných komentářů má „zrcadlit 
do dnešní doby „domácí tradici“ čili pově-
domí břevnovsko-broumovských benedikti-
nů o vlastních dějinách a identitě kláštera“.  
Podle mého názoru by povědomí břevnov-
sko- broumovských benediktinů o vlastních 
dějinách lépe než tento velmi nedokonalý  
a zastaralý text reprezentoval český překlad 
některé ze skvělých publikací moderního řá-
dového historika Dr. Bedy Menzela. 

Jeroným (Hieronymus) Růžička se na-
rodil v roce 1794 Týništi nad Orlicí a zemřel  
v roce 1884 v Broumově. V Broumově byl 
knězem, převorem, profesorem na gymná-
ziu a v posledních deseti letech seniorem 
– nejstarším členem konventu. Jeho Chroni-
con breve Břevnoviense et Braunense vydalo  
z iniciativy nově zvoleného opata J. N. Rotte-
ra břevnovsko-broumovské opatství v roce 
1845, spolu s  katalogem duchovních obou 
klášterů.  Padesátistránková brožura byla 
určena především členům benediktinské 
komunity, proto také byly všechny její texty 
pouze latinské. Také český překlad, který vy-
šel na pokračování v následujících dvou le-
tech v Časopise pro katolické duchovenstvo, 
nebyl určen širší veřejnosti, ale „velebnému 
duchovenstvu“. 

V propagačním letáku k vydání knihy 
je uvedeno, že se v případě Růžičkova spisu 
jedná o populárně naučnou kroniku o histo-
rii řádu. Tato údajně populárně naučná kro-
nika je pro běžného čtenáře jen těžko čitelná 
a srozumitelná, a musela být proto opatřena 
komentáři, které vysvětlují, doplňují a uvá-
dějí na pravou míru její nedostatky a zjevné 
omyly. Poznámky pod čarou mají často té-
měř stejný rozsah jako komentovaný text.  
Vydavatelé sami v předmluvě uvádějí, že to je 
„literární půvab češtiny poloviny 19. století, 
co vyvažuje nedostatky Růžičkovy kroniky“.  
Ale nebyla to především příležitost spolu-
autorsky se podílet na publikaci, co vedlo  
k rozhodnutí o vydání sporného Růžičkova 
textu? 

Vlastní kroniku tvoří vedle chronolo-
gicky seřazených stručných obsahů listin, 
dokládající změny právních a majetkových 
poměrů břevnovsko-broumovského opat-
ství, strohé záznamy vybraných událostí.  
Pro ilustraci úrovně těchto kronikářských 
zápisů, uvedených vesměs bez udání pra-
mene, jeden příklad: V roce 1434 prý „Opat 

Heřman velkou část odbujných poddaných po-
lických, kteříž bludů husitských se přidrževše 
pod ochranou Jana Krušiny z Lichtenburgu, 
pána na Zámrsku (Adršpachu) a Hostinném, 
obecný pokoj rušili, branou rukou k poslušnos-
ti donutil. Setkal se s nimi, k odporu hotovými,  
u vrchu Vostaše, kdež mnozí zahynuli“. 

Známý masakr polických obyvatel se ve 
skutečnosti odehrál již v roce 1421 a iniciáto-
rem vraždění nebyl opat Heřman (v té době 
byl opatem Mikuláš z Jistebnice), ale vrati-
slavský biskup Konrád a jeho Slezané.  Po-
ličtí nejenže nebyli rušiteli obecného pokoje  
a nepřipravovali se k odporu, ale útěkem do 
skalního bludiště na Ostaši se pokusili za-
chránit holé životy. V poznámce pod čarou je 
uvedeno, že popisovaná událost není známá 
z dobových pramenů a autorem příběhu je 
pravděpodobně sám Růžička.  Což ovšem 
není pravda, soudobé české prameny k udá-
losti, která  ve své době vyvolala velký ohlas, 
uvádí Palacký  i Tomek. 

K Růžičkově kronice jsou v publikaci 
připojeny texty čtyř historiků. Ondřej Kou-
pil pod názvem „Historik břevnovsko-brou-
movského štiftu (!) Jeroným Růžička OSB“ 
píše o Růžičkovi a jeho klášterním světě  
a podává přehled dějepisců v břevnovsko-
-broumovském klášteře. Mezi řádovými 
historiky uvádí i pisatele jediného článku 
Notkera Toldeho, ale zapomíná na nejplod-
nějšího autora z první poloviny 20. století, 
mj. i historika klášterního gymnázia P. Vin-
cence Maiwalda.  

Dušan Foltýn napsal přehled osmiset-
leté historie českých benediktinů nazvaný 
„Břevnovsko-broumovský  klášter – živý svě-
dek tisíce let českých dějin“. 

Josef Šrámek ve stati „Břevnovská lis-
tinná falza a počátky osídlování Broumovska 
pohledem současného dějepisectví“ shrnuje 
dnešní stav diskuze k tak zvaným středově-
kým falzům a k jejich domnělé úloze při zís-
kání Broumovska benediktiny.  

V článku „Kláštery v Břevnově a v Brou-
mově a jejich monumentální výzdoba“ píše 
Martin Mádl o autorech a historických 
námětech barokní freskové výzdoby obou 
klášterů. Barevné reprodukce těchto ná-
stěnných maleb zabírají podstatnou část pu-
blikace. Několik zobrazení Dientzenhofero-
vy přestavby broumovského kláštera může 
posloužit jako důkaz, že současné brutální 
červené pomalování vnějších fasád kláštera 
je jen svévolným a ničím neodůvodnitelným 
výmyslem památkářů.

M. Otte

Jeronýma Růžičky Dějepis kláštera 
břevnovského a broumovského

Z 6. čísla časopisu 
Braunauer Rundbrief

K historii dolního zámku 
v Teplicích nad Metují
Jako členka „zámecké rodiny“ bych se 

chtěla přihlásit ke slovu k článku o teplickém 
dolním zámku v posledním vydání časopisu 
Braunauer Rundbrief.  (Článek z informač-
ních novin Letní Broumovsko přeložila do 
němčiny paní Helga Buhlová - pozn. MO). 
Můj pradědeček Friedrich Faltis, nebo také 
krátce Fritz Faltis, byl sedmým dítětem  
z celkem jedenácti dětí trutnovského zakla-
datele průmyslového plátenictví v Čechách. 
Proto také se v naší rodině říkalo „11 dětí, 11 
zámků“. 

Můj prapradědeček Johann Faltis nebyl 
jen velmi snaživý a schopný jako odborník, 
byl také takový i po „mužské stránce“.   Vy-
právělo se, že měl třicet nemanželských dětí, 
na které platil alimenty. Říkalo se také, že 
prapradědeček byl jediný muž v Čechách, 
který si to mohl dovolit.

Teplický zámek patřil mé matce Renate 
Hansové, rozené Hampel – Faltisové. Její 
matka Gertie Hampel – Faltisová zemřela 
na konci války v zámku. Dědičkou byla moje 
matka, ale s nabytím platnosti Benešových 
dekretů došlo k vyvlastnění zámku a má mat-
ka - tehdy šestnáctiletý polosirotek – byla  
v roce 1946 vykázána s dvacetikilovým za-
vazadlem. Otec žil už řadu let odděleně od 
rodiny a v té době byl jako voják nasazen na 
neznámém místě na frontě a nebylo jisté, zda 
vůbec ještě žije. 

Zámek nepatřil tedy Faltyskově rodině, 
jak se v článku (v jeho překladu - pozn. MO) 
tvrdí, ale rodině Renate Hampelové. V této 
souvislosti bychom chtěly všechny čtenáře  
a čtenářky (také české čtenáře) vybídnout, 
aby s námi, se mnou a s mou matkou, navá-
zali bezprostřední kontakt. Rády jim odpo-
víme.

Beate Baron        
Am Kokturkanal 10  
32545 Bad Oeynhausen   

 

Poznámka: V roce 2008 jsem v 9. čís-
le Broumovských novin zveřejnil článek  
o  Gertie Hampel – Faltisové jako básnířce.

M. Otte 

*

V 6. čísle Braunauer Rundbriefu je rov-
něž otištěn půlstránkový inzerát s nabídkou 
prodeje budovy bývalého Městského hotelu 
v Broumově. Hotel je čtenářům Rundbriefu 
nabízen za 1 milion eur, tj. za 27 milionů ko-
run českých. 
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Československá obec legionářská (dále 
ČsOL) je nestranické politické občanské 
sdružení, založené v Československu 15. led-
na 1921. Zprvu sdružovala pouze příslušníky 
československých legií, tedy jednotek, které 
v první světové válce bojovaly za svobodu čs. 
státu. Po okupaci zbytku Československa na-
cistickým Německem v roce 1939 byla ČsOL 
zrušena. Po skončení druhé světové války do-
šlo k její obnově. Na svém čtvrtém sjezdu 2. 
července 1947 přijala do svých řad příslušní-
ky čs. zahraniční armády ze všech front dru-
hé světové války. Po únoru 1948 byla ČsOL 
začleněna bez souhlasu členstva do jednotné-
ho Svazu bojovníků za svobodu, později pře-
jmenovaného na Svaz protifašistických bo-
jovníků. Až po roce 1989 došlo opět k jejímu 
obnovení. Dne 8. října 1991 se sešli legionáři 
a delegáti jednotek čs. zahraniční armády  
a podle zákona č. 83/1990 Sb. obnovili ČsOL. 
V dnešní době, kdy legionáři již zemřeli, tvoří 
členskou základnu ČsOL bojovníci zahranič-
ních jednotek čs. armády z 2. světové války, 
pozůstalí po legionářích a bojovnících zahra-
ničních jednotek čs. armády z 2. světové vál-
ky a rovněž příznivci této zajímavé kapitoly  
z vojenské historie našeho státu. 

Legionářské jednoty existovaly ve 20. až 
40. letech v našem regionu například v Poli-
ci nad Metují, Hronově, Červeném Kostelci, 
Úpici, Náchodě či Trutnově. Jednota ČsOL 
pracovala rovněž v Broumově. Nedochovalo 
se bohužel o ní mnoho informací. První do-
klad o její existenci pochází z prosince 1921. 
Předsedou broumovské jednoty ČsOL byl 
zprvu kpt. Ladislav Churain (1892–1922)  
z hraničářského praporu 2, který měl tehdy 
svá kasárna ve městě. Tuto funkci zastával 
kpt. Churain až do své tragické smrti. Poté 
stanul v jejím čele velitel místní posádky škpt. 
Vladimír Mach. V roce 1925 byl přeložen  
z města a novým předsedou jednoty se stal 
skladník z Broumova Antonín Řezníček, kte-
rý stál v jejím čele až do roku 1938. 

V roce 1929 měla jednota 31 členů. V je-
jích řadách byli čs. legionáři z řad staroused-
líků a nově příchozích státních zaměstnanců. 
K jejím členům patřili v roce 1927 i účastnící 
legionářské bitvy u Zborova z roku 1917, a to 
poštovní zřízenec František Hrdý, důstojníci 
z místní posádky Alfréd Šeps, Václav Spáčil, 
Čeněk Krykorka, Jan Dytrych a Alois Pospí-
šil. Své sídlo měla jednota ČsOL pravděpo-
dobně v dnes již zbouraném Národním domě, 
centru české menšiny ve městě. 

O aktivitách jednoty ČsOL v Broumově 
toho příliš mnoho nevíme. V roce 1923 byla 
spolu s místním odborem Národní jednoty 
severočeské pořadatelem oslav pátého výro-
čí vzniku čs. republiky. Víme také, že jednota 
ČsOL v Broumově darovala ve školním roce 
1923/24 místní české škole 200 Kč a v roce 

1923 25 Kč na menšinovou daň NJS. Na pod-
zim 1925 protestovala proti plánovanému 
přeložení zdejší vojenské posádky do Trutno-
va. 

Velkou legionářskou akcí v Broumově byl 
zájezd Královéhradecké župy ČsOL do města 
10. června 1934. V plánu byl dopolední po-
chod městem ve směru od vlakového nádraží 
na náměstí, kde měl promluvit poslanec Čes-
koslovenské strany národně socialistické Jo-
sef David (1884–1968). Odpolední program 

se skládal z pochodu městem na sokolském 
hřišti (rozprostíralo se na začátku dnešní 
Hvězdecké ulice), kde měla být vztyčena 
státní vlajka. Slavnost byla večer ukončena 
veselicí ve Valentově hostinci. Po připojení 
Broumova k nacistickému Německu v říjnu 
1938 musela místní jednota ČsOL ukončit 
svou činnost. 

Broumovská jednota ČsOL byla obno-
vena v létě 1945. Dne 3. srpna 1945 se sešlo 
v restauraci Střelnice deset čs. legionářů.  
V čele přípravného výboru tehdy stanul Josef 
Ulrych. Dne 28. srpna 1945 byl zvolen výbor 
jednoty ČsOL v Broumově, jehož předsedou 
se stal trafikant Alois Pospíšil. Spolkovou 

Průvod legionářů dnešní Přadláckou ulicí při slavnosti 10. června 1934 (archiv autora)

Československá obec legionářská v Broumově
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místnost měla v hostinci U Brychů, kde se le-
gionáři scházeli vždy první čtvrtek v měsíci. 
V únoru 1946 se usneslo, že se jednota sloučí 
se Svazem osvobozených politických vězňů  
a Svazem národní revoluce. 

Víme, že v únoru 1948 měla jednota ČsOL 
v Broumově 102 členů. Z tohoto počtu bylo 56 
legionářů, 15 slovenských dobrovolců, čtyři 
italští domobranci, jeden člen domácí odbo-
jové organizace „Maffie“ a 27 příslušníku 
druhého odboje. 

Na sklonku února 1948 převzala veške-
rou moc ve státě KSČ. V celé zemi vznikaly 
akční výbory, které měly „očistit“ spolky, 
úřady či školy od osob nepohodlných KSČ. 
Roku 1948 měla osmičlenný akční výbor  
i jednota ČsOL v Broumově. Sešel se 4. března 
1948 v hostinci U Brychů, kde Čestmír Starec 
se souhlasem přítomných vyjádřil díky před-
sedovi vlády Klementu Gottwaldovi za „jeho 
velkou práci a úsilí o sjednocení pracující tří-
dy a její osvobození ze jha kapitalistického“. 
Po odstranění režimu nepohodlných osob 
byl 1. dubna 1948 zvolen nový výbor jednoty 
ČsOL v Broumově. Předsedou se stal italský 
legionář Jan Tmé (1883–?). Antonín Řezní-
ček byl zvolen čestným předsedou. V červen-
ci 1948 došlo k praktickému sloučení všech 
složek odboje z první i druhé světové války se 
Svazem bývalých politických vězňů, Svazem 
národní revoluce, partyzánů a barikádníků,  
o němž se uvažovalo již dva roky předtím. 
Tehdy zanikla i jednota ČsOL v Broumově.

Legionáři byli v severovýchodních Če-
chách sdruženi i v dalších organizacích. 
Řada legionářů našla po roce 1918 zaměst-
nání ve státních službách, a to často na dráze. 
Ustavující valná hromada Zájmové skupiny 
legionářů – železničních zaměstnanců pro 
trať Choceň – Broumov a Josefov (Jaroměř) 
– Libava (německy Liebau, dnes Lubawka  
v Polsku) proběhla 16. března 1924 ve Václa-
vicích za účasti 18 delegátů. Za členy se tehdy 
přihlásilo přes 60 osob. Organizace se připo-
míná ještě roku 1925. 

Po roce 1948 se legionáři začali pomalu 
vytrácet z veřejného života. Zanikly legionář-
ské jednoty, ustaly jejich slavnosti. Kronika 
města Broumova uvádí, že zemřelí legionáři 
měli od roku 1945 pohřby s vojenskou asis-
tencí a vojenskými poctami. Od roku 1950  
o tuto poctu přišli, nicméně bylo ještě povole-
no, aby se pohřbů zemřelých legionářů mohli 
účastnit legionáři ve svých uniformách. Dle 
broumovské kroniky se ovšem ani to od roku 
1952 nedělo.

Po pádu komunistického režimu v roce 
1989 byla ČsOL obnovena. Žádná z výše 
připomenutých jednot v severovýchodních 
Čechách již ovšem neobnovila svou činnost. 
Nejbližší jednota existuje v současné době  
v Hradci Králové. 

Mgr. Ondřej Vašata, 
Muzeum Podkrkonoší v Trutnově

Tipy Městské knihovny

Florian Illies: 1913 – Léto jednoho 
století
Na událostech v životě umělců, literátů, 

myslitelů a politiků v roce 1913 kniha přibli-
žuje atmosféru vrcholu společenského roz-
voje před první světovou válkou. 

Milena Lenderová: Dcera národa? – 
Tři životy
Monografie dcery Karla Havlíčka Borov-

ského, která zemřela mladá, poté co „zkla-
mala představu“, kterou do ní „národ“ vklá-
dal. Kniha je též zprávou o české společnosti 
porevoluční éry. 

Kate Mossová: Citadela
Hrdinka napínavého románu se v roce 

1942 zapojuje do francouzského odboje pro-
ti německé okupaci. její osud je spojen s třeni 
odlišnými muži. Neví přitom, kdo z nich je 
přítel, od kterého hrozí nebezpečí a kdo je 
strážcem pradávných tajemství v podhůří 
Pyrenejí. 

Plnou parou – Antologie 
retrofuturistické fantastiky
Fantastické příběhy dávno ztracené ro-

mantiky zahalené parou z podivuhodných 
strojů. 

Paolo Giordano: Tělo
Román ze současné války v Afghánistá-

nu – moderní novodobé války, kterou známe 
ze zpravodajství, ale nevíme o ní vlastně nic. 

Simon Mawer: Pád
Hrdina románu se dozví o smrti svého 

horolezeckého partnera po pádu ze skal-
ní stěny. Ačkoliv se oba už dlouho neviděli, 
muž okamžitě spěchá, aby nabídl pomoc 
vdově. Změna trasy jeho cesty autem se sta-
la osudovým momentem, který ho přiměje 
vydat se na pomyslnou cestu zpět v čase, do 
doby, kdy učinil rozhodnutí, jež ho nyní začí-
nají pronásledovat.   

Stephen King: Carrie
Slavná hororová prvotina svého autora. 

Nešťastné hrdince se smějí spolužáci a doma 
ji trýzní matka, náboženská fanatička. Dív-
ka využije své paranormální schopnosti a 
svému okolí se krutě pomstí. 

Susan Abdulhawaová: Jitra v Dženínu
Sága o trpkých osudech palestinské ro-

diny, která po okupaci Izraelem přijde o do-
mov a nakonec i o dítě. 

Gabriela Brůžičková: Chalupa
Úspěšný manželský pár, lékař a knihov-

nice, si koupí chalupu na samotě. Poté se 
dozvědí, že zde kdysi došlo k vraždě. Dávná 

tragédie začíná prolínat do jejich života a po-
stupně jej ničit. 

Petr Blahuš: Čeští lvi pod Hindúkušem
Kniha s množstvím dokumentárních 

fotografií líčí nasazení českých vojáků v Af-
ghánistánu a přibližuje i setkání s tamními 
lidmi a politiky. Významnou částí knihy je 
rozbor taktiky povstaleckých skupin. 

Colin Falconer: Stigmata
Dramatický román z období křižáckých 

tažení proti katarům ve 13. století ve Francii. 

Sara Blaedelová: Jen jeden život
Detektivní příběh začíná vraždou dívky 

z rodiny arabských přistěhovalců v Dánsku. 

Internetový katalog knihovny a další in-
formace, včetně kompletního seznamu mě-
síčních novinek, najdete adrese 

http://knihovna.broumov-mesto.cz.
MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTEVŘE-

NA: pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin, v 
úterý až do 18 hodin, v sobotu od 8.30 do 
10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa a pátek 
od 12.30 do 15.30, ve středu až do 16.30.

Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

Tucet knižních novinek
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Publikace Petra Bergmanna Broumov-
sko na historických zobrazeních. Broumov, 
Meziměstí, Teplice n. M., Adršpach, Stár-
kov, Police n. M., Machov a okolí (spolu  
s autorovým Broumovsko Organic ji vydalo 
nakladatelství JUKO z Náchoda) překvapí 
čtenáře hned několikrát – svými rozmě-
ry 35 x 26 x 5 cm, váhou 5,5 kg, rozsahem 
728 stran, neobvyklým listováním z boku, 
především však množstvím a rozmanitostí 
zařazených vyobrazení. Postupně čtenářům 
přibližuje staré i novější mapy se zobrazením 
Broumovska, historické rytiny a litografie, 
tištěné průvodce, obrázková leporela, místní 
fotografy a ukázky jejich produkce, firemní  
a osobní korespondenci, filatelistické zají-
mavosti, včetně poštovních razítek, a zejmé-
na pak pohlednice a jejich vydavatele. 

Kniha je velkolepou prezentací badatel-
ské činnosti Petra Bergmanna. Zařazená 
vyobrazení bezesporu zaujmou a potěší ka-
ždého zájemce o Broumovsko, jehož oblast 
kniha vymezuje někdejší hranicí politického 
okresu Broumov. Stovky a stovky pohlednic 
autor řadí podle míst, jež zobrazují. Nevy-
nechává přitom ani dnes již zaniklé lokality, 
jako jsou Záboř či Libná. Kniha není záleži-
tostí jednoho přečtení či prolistování. Dají 
se u ní trávit dlouhé chvíle, nad jednotlivými 
vyobrazeními se dá diskutovat, vzpomínat, 
hledat historické souvislosti. Kladem je kva-
litní zpracování obrazových předloh a tisk. 
Všechny texty jsou v české a německé verzi.  

Kritické zhodnocení publikace se vymy-
ká možnostem stručného referátu a jednoho 
nespecializovaného recenzenta; jistě se ho 
ujmou historici, historici umění, či filokar-
tisté. Několika vad na kráse velkorysé kni-
hy si však nelze nepovšimnout. Především 
je to časté vybočování z konceptu, který je 
dán názvem; jinak ho autor nestanovuje, 
krom horního hraničního roku pro zařaze-
ní 1950. Ukázky obchodní korespondence 
čtenáře zaujmou, ale jsou mimo tento rámec 
(krom vedut použitých na listinách), stejně 
jako obálky tištěných průvodců a komentáře  
k nim, reversy pohlednic či úřední a firem-
ní nálepky a razítka neústrojně zařazované 
mezi pohlednice. Až se někdy zdá, že méně 
by bylo více a že ediční zpracování takového 
rozsahu a množství materiálu je nad mož-
nosti jednoho autora.   

 Ten nijak nezdůvodňuje zařazený vý-
běr. Je to kolekce toho  nejpodstatnějšího, 
výběr z jeho vlastní sbírky, nebo to, k čemu 
se mu podařilo dostat? Nevíme. Úvod je ob-
sáhlý a emotivní, ale právě tahle informace  
v něm chybí. Stejně tak se čtenář zamyslí nad 
označením, že jde o první díl publikace. Co  
a kdy ještě bude následovat? Přítomný sva-

zek se věnuje tištěné, resp. množené pro-
dukci. Bude další kniha obsahovat malířská  
a kresebná díla? Mohlo by tomu nasvědčo-
vat to, že autor zmiňuje nejstarší vyobrazení 
Broumova z roku 1609, v knize však obraz 
není.      

Škoda zběžného a nesystematického 
zpracování části věnované mapám. Nedo-
statkem je absence podstatnější zmínky  
o Hesseliově urbáři a ukázek jeho pohledo-
vých map. 

Knihu uvádí mapka bez uvedení autora, 
která je sice přehledná, ale zaplněná zby-
tečnými ikonkami staveb. Otázkou je, proč 
je v německém textu k území za hranicemi, 
označenému jako Polen, připojeno „Graf-
schaft Glatz“. Navíc je tento název v severní 
části mapky nesprávně umístěn – tam, kde 
se nachází, už nebylo Kladsko, ale Slezsko. 

Mezi pohlednicemi Broumova je zařa-
zen (s. 173) plán města na nepříliš vkusném 
zlatém podkladě bez uvedení zdroje a auto-
ra. Anachronicky jsou na něm uvedeny nové 
lokality, jako Křinické sídliště, nebo názvy, 
jako ulice K Ráji či Schrollův park, spolu  
s dávno zaniklým kostelem sv. Vavřince; 
nemocniční budovy jsou zde ještě odděle-
ny, bývalá interna je označena jako „Cho-
robinec“ a budova chirurgie jako „Okresní 
nemocnice“. Zřejmě je to kvůli zařazeným 
pohlednicím, bylo by však vhodné upozornit 
na to v poznámce. -

Nepřesnosti lze objevit v místních  
a pomístních názvech – například záměna 
Voigtsdorfu (vesnice) za Voigtsbach (po-
tok) (s. 348 a j.) či Solovic za Solnici (s. 12). 
V soupisu vydavatelů pohlednic  je Freiburg 
ve Slezsku přeložen jako Mirošov, to však byl 
německý Friedland (Freiburg jsou dnešní 
Świebodzice). V záhlaví příslušných stran  
s pohlednicemi je broumovské náměstí 
uváděno jako Náměstí Míru, dále v textech 
je pak správně Mírové náměstí. Náměstí je 
zde též nesprávně označeno jako Rynek, 
s velkým „R“ (mimochodem, slovo rynek 
bylo charakteristické pro mluvu Polických, 
v Broumově se téměř neužívá). Na s. 9 se 
chybně píše o časopisu Kladským pomezím, 
dále je pak užíván správný název Od Klad-
ského pomezí.        

Na s. 372 autor píše, že chata spolku 
Quickborn pod Janovičkami byla po válce 
zbořena, ta však dosud stojí, nikdy nabyla 
nevyužitá a dnes slouží organizaci Junák. 
Zatímco listování desítkami pohlednic ze 
skalních měst může být pro nespecializo-
vaného zájemce až únavné, Police n. Met. je 
prezentována pouhými čtyřmi stránkami, 
z poloviny bez komentářů. Zbečník, jehož 
pohlednice jsou v knize zařazeny, se nachá-

zí mimo hranice bývalého broumovského 
okresu. Podobných drobných nedostatků  
a anachronismů by se v knize jistě našlo víc. 
Čtenáře může napadnout, že méně by bylo 
více a že ediční zpracování takového rozsahu 
a množství materiálu je nad možnosti jedno-
ho autora.   

Na závěr nezbývá než zdůraznit, že re-
cenzovaná publikace je pozoruhodným  
a záslužným dílem, jehož obrazový materiál 
(zejména rytiny a litografická zobrazení, či 
mnohé z pohlednic) je místy unikátní a zce-
la ojedinělé je i jeho množství shromážděné 
na jednom místě. Listování jejími stránkami 
nepochybně přinese mnoho radosti a pří-
jemně strávených chvil. 

 Jan Meier       

Pozoruhodná kniha 
s vyobrazeními Broumovska

Náš kraj 
esoterický
Spisovatel a publicista Václav Vokolek 

(1947) se dlouhodobě věnuje duchovním  
a esoterickým pohledům na českou krajinu 
a města. Výsledky svého bádání pravidelně 
prezentuje mj. na rozhlasové stanici ČRo3–
Vltava, ale zejména v knižních publikacích. 
V jejich řadě se nyní pod označením Ne-
známé Čechy 5 – Posvátná místa severový-
chodních Čech  (Mladá fronta 2013, 286 s.) 
dostalo i na náš kraj. Oblast od Broumova po 
Jaroměř má v knize silné zastoupení a Brou-
movsku je zde věnovaná značná pozornost. 
„Obrazem posvátné krajiny, dnes bohužel 
značně zdevastovaným, je celé Broumovsko. 
Byla to kdysi skutečně produchovnělá kraji-
na, která obklopovala zdejší benediktinský 
klášter,“ dočteme se hned v úvodu. Škoda, 
že se autor nevyhnul klišé o „zdevastované 
krajině“. Domnívám se, že to (už) není náš 
dominantní rys. Zdejší čtenář si při této větě 
ovšem může připomenout i nedávné půso-
bení občanských iniciativ, jejich náhled na 
nás i výrazy typu „promodlená krajina“. 

V oddíle Síla posvátných míst najdeme 
pojednání o Hvězdě v Broumovských stě-
nách, která je u esotericky zaměřených auto-
rů (Martin Stejskal ad.) oblíbenou lokalitou. 
Autor se zde zamýšlí nad symbolem hvězdy 
a konstruuje vztah této symboliky k mís-
tu. Nad větou „Není vyloučeno, že může jít  
o zřetelné pokřesťanštění dávného kultovní-
ho místa, čemuž by nasvědčovaly velké skal-
ní mísy.“ by se jistě ošívali zdejší historici  
i geomorfologové. 

Obsáhlá kapitola v oddíle Síla posvát-
ných staveb se věnuje broumovskému 
klášteru. Autor v něm shledává význam-
nou stavbu evropského baroka. Kapitola je  
v podstatě přehledem církevních dějin měs-
ta, není však, žel, prosta omylů (mj. Jantaro-
vá stezka tudy nevedla). Ze zaměření knihy 
vyplývá zvláštní pozornost, již autor věnuje 
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kopii tzv. Turínského plátna, nedávno ob-
jevené v klášteře. Zařazena je i Police nad 
Metují pod jejímž kostelem má vést osa světa 
(„axis mundi“), kde se stýká země s nebesy 
a kolem níž se otáčejí „nejen kosmické vlivy, 
ale i dějiny místa a jistě i osudy zdejších lidí“. 
Autor, žel, o Policku píše jako o Poličsku  
a zdejší kotel Církve československé-husit-
ské označuje jako evangelický.  

V oddíle Síla zázraku se dočteme i o 
Suchém Dole. Kniha se kloní k autenticitě 
zdejších zjevení. V souvislosti s posvátným 
místem v lese autor připomíná nedalekou 
Čertovu skálu s poznámkou, že to „třeba 
bylo místo jiného uctívání, třeba ne tak zapo-
menuté...“ Autor rovněž uvádí, že suchodol-
ské události inspirovaly básníka Ivana Diviše 
ke sbírce Kateřina Rynglová (Praha, Triáda 
1996) a že hudebník Jan Spálený o ní na své 
album Zpráva odeslána (EMI 2010) zařadil 
píseň Kristýna, v níž se textař Petr Linhart 
opakovaně ptá „jak lze přežít se zjevením?“.      

Jako poslední z posvátných míst severo-
východních Čech celé knihy je v oddílu Po-
svátná vertikalita uveden mariánský sloup 

V minulém čísle referoval redaktor toho-
to listu o novele tiskového zákona cílené na 
tzv. obecní a městská periodika, speciálně 
pak na garanci, respektive usnadnění práva 
k vyjadřování se opozičních zastupitelů na 
stránkách dotyčných tiskovin v přiměřeném 
rozsahu. Přispěji komentářem v odlehče-
ném duchu.

Říká-li se lidem chodícím pozdě spát 
„sovy“, jsem pak zvláštní poddruh „sova 
masochistická“, neboť občas sleduji noční 
záznamy jednání Parlamentu ČR. Náhodně 
jsem tak počátkem srpna zachytil i projed-
návání a schválení předmětné tiskové nove-
ly. Byl to ne-li vůbec poslední, pak jistě jeden 
z posledních zákonů, který sněmovna před 
svým vynuceným předčasným rozpuštěním 
ještě stihla schválit. Taková třešnička na 
dort, řekl bych, typicky česká. Tento zákon 
si totiž původně předsevzala prosadit troj-
koalice už při svém vzniku, a to na nátlak 
„vévéček“, které v tom spatřovaly mocnou 
zbraň svého protikorupčního (sic!) tažení. 
Po jeho vypracování se však zbylým dvěma 
koaličníkům schválení ve sněmovně dařilo 
úspěšně odsouvat. Až poté, co koalice ztra-
tila sněmovní většinu, když z ní vystoupila  
i z VV odštěpená LIDEM, spadla klec, lovec 
se chytil do vlastní pasti a zákon nakonec 
schválila opozice koaličnímu torzu na just. 
Diskuze byla zajímavá, opozice řečnila smě-
rem ke koalici: „Už brzy se naše role obrátí, 
takže my to vlastně schvalujeme pro vás.“ 
Koaliční pohrobci: „Ale my o takovouto vaši 
péči nestojíme, my to nechceme.“ Opozice: 

na broumovském náměstí. Ten je podle au-
tora stejně tak uměleckým dílem (o jehož 
tvorbě zevrubně pojednává), jako duchov-
ním znamením, jež tvoří propojení tří kos-
mických úrovní: země, nebes a podsvětních 
oblastí. Sloup autor podrobně popisuje a od-
vozuje jeho složitou číselnou symboliku. Vy-
chází přitom, mimo jiné, z parity mužských  
a ženských světců na podstavci sloupu, aniž 
by zaznamenal, že mezi sochami ve výklen-
cích je z tohoto hlediska nepoměr. 

Pro duchovně a mysticky zaměřené čte-
náře bude kniha jistě potěšením, skeptici  
k ní přistoupí rezervovaně. Jejím kladem 
jsou bezesporu kvalitní, poutavé fotogra-
fie míst, o nichž pojednává; dvě poslední  
v celé publikaci, už mimo textovou část, jsou 
z Hvězdy a Broumovských stěn – jako by je 
autor nemohl nevyužít. I vzhledem k tomu, 
že na deskách knihy je označení „Tipy na vý-
lety“,  je pro nás kniha jistě přínosem a řadí se  
k dalším z těch, jež v poslední době úspěšně 
propagují náš kraj. 

Jan Meier

„My ten váš zákon přes váš odpor, pro vaše 
dobro přesto prohlasujeme.“

Rozpravu svedla krásně na scestí po-
slankyně VV Klasnová, když označila za 
liché obavy, zda důsledkem novely zákona 
nebudou místní zpravodaje zaplevelené ne-
konečnými polemikami. Novela prý mluví 
o přiměřeném prostoru, přičemž nijak ne-
definuje a nediktuje jeho rozsah. Takže když 
vám někdo v takovém přiměřeném prostoru 
dá prý nějakých třeba tisíc znaků, tak že ono 
se to nezdá, ale to prý skoro nic nenapíšete, 
leda tak, že starosta je … Ostatní diskutu-
jící se toho chytli, začali to přepočítávat na 
strany při různých velikostech písma a kladli 
řečnické otázky, zda by těch tisíc znaků pla-
tilo pro opozici jako celek, nebo pro každého 
opozičního poslance zvlášť. Jak ale Klasnová 
přišla zrovna na ten tisíc? To se může stát jen 
zbožným přáním, protože jak sama uvedla, 
novela to skutečně nedefinuje. A ona si tím 
nedořčeným slovem na tři tečky dokonce 
sama napověděla, že přiměřený prostor v 
právu na reakci může být v extrému defi-
nován klidně i jednoslabičným slovem. To 
by ale mohlo být docela zajímavé, čeština je 
bohatý jazyk a opozici by takto skýtala krás-
né možnosti k vyjádření reakcí na počínání 
koalice. Například posměšné: cha!nebo opo-
vržlivé: kec!, kýč!, búú! či pohoršlivé: fuj!, 
děs!, běs!, nesmlouvavě zamítavé: ne!, nic!, 
toť!, kuš! (od kušovat) a v posledku třeba i 
nactiutrhačné: blb!, vůl! Novela zkrátka ne-
stanoví rozsah onoho přiměřeného prosto-
ru, ani sankci za jeho neposkytnutí (nutno 

to případně hnát až k soudu, jak tomu bylo 
již před novelou), určuje pouze lhůtu, do-
kdy musí být poskytnut, což opět v extrému 
může být až šest měsíců.

Spojíme-li pak v žertu dva výše zmíněné 
a teoreticky možné extrémy (jednoslabičně 
stanovený „přiměřený prostor“ + lhůta šesti 
měsíců), pak se hypoteticky můžeme dočkat 
situace, že v lednovém vydání městského 
zpravodaje vyjde třeba článek s názvem: Co 
se naší radniční koalici v uplynulém roce 
povedlo, a teprve červnu bude otištěna do-
plňující informace nějakého opozičního za-
stupitele: Prd! Následně to půjde k soudu, 
který po šesti letech pravomocně rozhodne, 
že opozičník musí dostat větší prostor k roz-
vinutí své nadějně započaté myšlenky. Ten 
už ale tou dobou třeba ani nebude v politice.

Ale dosti žertů. Souhlasil jsem s poslan-
ci ODS a TOP 09, že jimi původně navržená 
novela je zbytečná, zákonem nelze spoutat 
každý detail lidského konání. Tvrdili, že 
když si nějaký politik udělá z obecního pe-
riodika sebepropagační plátek a nepřipustí 
názor opozice, tak že voliči nejsou hloupí, 
prokouknou to a nakonec mu to u voleb spo-
čítají. Zde bych už sice polemizoval, voliči 
jsou podle mě hlavně nevyzpytatelní v hlou-
posti i chytrosti. Je to alchymie s loterií do-
hromady: někomu sto sebeoslavných článků  
s barevnými fotkami na křídě pomůže, jiné-
mu ne; někdo získá sympatie, když veřejný 
prostor zavalí svými opozičními názory, jiný 
se tím ztrapní a obecenstvo znechutí. Ale co 
s tím zákon? Pokud jsou lidé v daném mís-
tě rozumní, pak jsou schopní se navzájem 
rozumně dohadovat, ba i hádat. A jestliže 
jedna nebo druhá strana začne tzv. „vyšilo-
vat“, pak s tím prostě nikdo a nic (ani svěce-
ná voda, natož zákon) nenadělá, to jsou pak 
zkrátka období nechutných bojů, „hustých“ 
atmosfér, tahanic, pomlouvání, osočování, 
naschválů... – nezbývá, než to přetrpět a po-
čkat na nevyzpytatelné voličstvo, zda tomu 
do dalšího období vystaví červenou či zele-
nou.

Nesouhlasil jsem ovšem s názorem (byl 
to, tuším, hlavně poslanec ODS Stanjura), 
že obecní periodika mají pouze informovat, 
např. kdy proběhne svoz domovního odpadu 
a podobně, a tak jaképak prý názory koalice 
či opozice. Když to opět zkarikuji: V pátek 
nepoteče voda, nazdar, starosta. Je to jistě 
jedno z možných pojetí a podobná „provozní 
a technická oznámení“, která se občan nemá 
možnost jinak dozvědět, by měla tvořit zá-
klad obecních periodik, pro to byla primárně 
stvořena. Myslím však, že dobré obecní peri-
odikum by mělo mít i trochu vyšší cíle. Mělo 
by mít i čtivější část, jež by odrážela atmosfé-
ru obce a zároveň ji pomáhala vytvářet a roz-
víjet, která by vzbuzovala pocit sounáleži-
tosti a podněcovala zájem o obecní dění. A to 
vůbec neznamená vytváření nějaké selanky, 
k tomu naopak patří i prezentace různých 
názorů, polemika, kritika. Zde by také měla 
být nastavována laťka určité kultivovanosti 

Zbytečná novela tiskového zákona
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Laco Deczi 
v Božanově
25. listopadu v Božanově u Francových 

jsem zažil strhující večer s živým koncertem 
New York Ceelully, kapely Laca Decziho. 20 
let před tímto datem a myslím, že i dalších 20 
let po něm nic tak fantasticky spontánního 
hudebního nezažijete. Profesionální výkon 
celé kapely, mísící dravý afro, beebop a fun-
ky jazz, styl na rozhraní jazzrocku skvěle vy-
staveném na někdy až folklorních tématech 
Laca Decziho se všemi  naprosto originální-
mi nápady. Jako bonus mi připadal basové 
unisono skatující zpívající baskytarista Mi-
chal Krásný, zpívající skatem i kontrapunkt 
k vlastní basové lince, hrající naprosto virtu-
ózně palcový funky jazz styl baskytary,  velmi 
pozoruhodné. Ještě jednou vřelé díky rodině 
Francových za zprostředkování tak nádher-
ného specifického a nevšedního hudebního 
zážitku.

Rudolf Vogel,
ZUŠ Broumov

a odpovědnosti. Různá internetová fóra sice 
mohou v porovnání působit daleko akčněji, 
ovšem tlačítko „Enter“ v nich často bývá 
rychlejší myšlenky, nemluvě o neosobnosti 
spojené s anonymitou.

V živé obci živé periodikum. Myslím, že 
Broumovské noviny v tomto smyslu někdy 
dokonce předčí realitu. Má někdo jiný ná-
zor? Sem s ním!                           Karel Franze

P.S.: Na internetovém fóru vyvstala dis-
kuze nad kvalitou BN. Jakási „Janka“ zde 
přispěla názorem: „Skoro bych čekala, že 
úkolem redakční rady bude získávat články 
od jiných lidi ve městě, než neustále cpát do 
novin své články.“ Seriózní odpověď by vy-
dala na další samostatný článek, tak to raději 
opět vezmu jen v humorné zkratce: Členem 
rady nejsem, takže mohu dát pouze doporu-
čení, aby rada každý měsíc vybrala jednoho 
broumovského občana, který do příštího čís-
la povinně napíše článek. První by mohla být 
„zaúkolována“ třeba právě „Janka“. Držím jí 
palce, ať svým textem s celým a pravým jmé-
nem udělá díru do světa.

  V pátek 20. prosince se v konferenčním 
sále infocentra na náměstí uskutečnil třetí 
mezinárodní galavečer boxu. Letošní ročník 
připravil zajímavé boxerské zápasy v čele s 
mladými broumovskými boxery, „nadupa-
ný“ doprovodný program a příjezd české bo-
xerské hvězdy Lukáše Konečného. 

Organizace akce ležela na bedrech 
Boxing clubu Broumov s velkou podporou 
Města Broumov. Atmosféra v sále začala 
houstnout již po šesté hodině večer, všichni 
očekávali nevšední zážitek. Oficiálně pro-
gram vypukl v 19 hodin, kdy moderátorka 
akce Vlaďka Hajnová zahájila večer přiví-
táním návštěvníků a představením hostů. 
Akce se osobně zúčastnil Milan Kotrnec, 
starosta města, a Lubomír Franc, hejtman 
Královéhradeckého kraje. Lukáš Konečný, 
přední český boxer, evropský šampion a 
mistr světa v lehké střední váze, přivezl do 
Broumova i svou rodinu.

Z řad domácích se představili čtyři na-
dějní borci - Herbert Brause, Jakub Šuda, 
Pavel Plný a Michal Jarkovský. Z ringu si 
broumovští svěřenci odnesli celkem dvě vý-
hry a dvě prohry. Mezinárodní atmosféru 
dodali galavečeru boxeři z Polska a Sloven-
ska. Diváci zhlédli celkem deset boxerských 
zápasů. Jako první mezi provazy předvedli 
své umění teprve osmiletí rohovníci, během 
večera jsme ale viděli i kadety, juniory nebo 
seniory bojující bez ochranných helem. 

O napínavé okamžiky, ale i létající zubní 
chrániče či krev nebyla nouze. „Všichni bor-
ci jsou v pořádku a bez zranění. Díky napja-
tým okamžikům během některých zápasů 
se diváci tak rozvášnili, že mnohdy nebyly 
slyšet ani komentáře moderátorů,“ pochva-
loval si atraktivitu akce Kamil Grim, trenér 
domácího týmu. 

Doprovodný program vyplnila rocková 
skupina I don t́ know pod vedením Bohu-
míra Machka, učitele na Základní umělecké 
škole v Broumově, a autogramiáda včetně 
společného fotografování s Lukášem. Divá-
ci nepřišli ani o exhibiční zápas. V ringu se 
tak měli čest utkat trenér a rozhodčí Karel 
Kubec a jeho svěřenec Petr Mikolajczik, oba 
dva z clubu LOKO Trutnov.

V závěru večera byl vyhlášen Jakub Šuda 
nejlepším boxerem večera a jako nejlepší zá-

pas ten mezi broumovským Milošem Bene-
šem a Jakubem Synkem.

O popularitě akce v Broumově není po-
chyb, poslední vstupenky byly rozdány již 
týden před akcí. „Každý organizátor akce je 
rád, když dělá něco, co se lidem líbí a na co 
jsou pozitivní ohlasy. O to víc mě těší, že se 
nám podařilo tak významnou akci, jakou je 
Galavečer boxu, vybudovat zrovna v Brou-
mově. Velké díky patří všem sponzorům, ale 
také všem pozvaným hostům a návštěvní-
kům. Zvláštní poděkování patří Lukáši Ko-
nečnému a jeho rodině, díky nimž jsme třetí 
ročník galavečera pozvedli na další úroveň,“ 
komentoval přípravu a průběh akce organi-
zátor a spolumoderátor Jaroslav Rojkovič.

Organizátoři děkují soutěžícím, sponzo-
rům a všem, kteří se na pořádání akce podí-
leli.

Více informací o broumovském clubu 
a jeho aktivitách naleznete na www.boxin-
gclubbroumov.cz.

Lukáš 
Konečný 

byl hvězdou 
broumovského 

Galavečera 
boxu

Z činnosti kaktusářů
Koncem listopadu nás navštívil pan Jiří 

Grunt z České Třebové, který strávil něja-
ký čas v Chile. Promítnul nám pár snímků 
z větších měst, ale hlavně z přírody. Vyso-
ké šestitisícové hory, samé kamení a písek,  
a v tom rostou pouze kaktusy. Poušť Ataka-
ma táhnoucí se od severu k jihu Chile, kde 
rostou velké trsy rostlin rodu Copiapoa.  
V místech, kde vůbec prakticky neprší, slou-
ží kořeny rostlin pouze k udržení před sil-
nými poryvy větru. Životodárnou vodu jim 
dodávají bohaté ranní rosy, které vznikají při 
velkém střídání teplot - přes den, kdy je až 
přes 40° tepla, a v noci, kdy je i -15°pod nu-
lou. Setkání s místními lidmi bylo vždy velmi 
srdečné a přívětivé. Kdykoliv se vyskytnul 
nějaký problém nebo nesnáze, místní lidé 
byli ochotni poskytnout pomoc, často i noc-
leh. Mimo jiné i jídlo je tam prý velice levné. 
Jediným negativem byly místní blechy. Be-
seda se všem velice líbila a my se těšíme na 
další spolupráci.                     Jaroslav Žid
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Bramboříky, brambořičky 
a mini bramboříky

Jsou to jedny z nejhezčích pokojových 
rostlin, které v zimě kvetou. Jsou to víceleté 
hliznaté rostliny, pocházející hlavně ze Stře-
domoří. Listy mají srdcovité. Dnes jsou jedny 
z našich nejoblíbenějších květin. Obdržíte 
je s květy ve všech červených, růžových od-
stínech, existují i bílé. Jsou s hladkými nebo 
vlnitými okraji. Bramboříky milují především 
chlad a dopřejte jim zastíněné severní okno. 

Mistrovství světa v plastikovém modelářství
Dne 7.11.- 12.11 jsme se zúčastnili neoficiálního mistrovství světa v plastikovém mode-

lářství ve Velké Británii. Využili jsme pozvání přátel z polské Svídnice a autobusem vyrazili 
do 1700 km vzdáleného Telfordu. Tato soutěž zároveň slavila 50 let, což znamená záruku 
kvalitní soutěže.

   Do místa soutěžení jsme dojeli v pátek odpoledne. Většina formalit již dopředu proběh-
la přes internet, takže zaregistrování do soutěže a ubytování na vysokoškolských kolejích 
proběhly bez větších problémů. Celé dění probíhalo v sobotu od 8 hodin v International cen-
tru. Jsou to vlastně 3 haly, každá o velikosti fotbalového hřiště. Tento prostor je nabit kluby, 
prezentujícími svou činnost, prodejci velkými i malými, bazary, burzami a vším, co má něco 
společného s modelařinou. Tank Challenger a dva vojenské vrtulníky jen dotvářely atmo-
sféru. Vlastní soutěž probíhala současně v dalším sále. U nás je úspěch, když se na soutěži 
sejdou řádově stovky modelů všech kategorií. A zde se toto musí počítat na tisíce. Proto není 
divu, že jsme za ty 2 dny vlastně ani nestihli vše prohlédnout a vyfotit. Sjely se zde kluby  
z celé Evropy i pár exotických, jako Izraelci, Mexičané, Kanaďané či klub z Kanárských os-
trovů, takže družba, diskuze a ochutnávky krajových specialit probíhaly na všech možných  
i nemožných úrovních. 

Z neděle na pondělí jsme ještě přespali na kolejích a ráno nastal přesun k dalšímu zážitku 
a vlastně pověstné „třešničce na dortu“ – Imperial War Museum na letišti v Duxfordu. Zde 
jsou k vidění nejen letadla – exponáty, kterých je zde nepřeberně, ale jeden hangár zabírají le-
tuschopné skvosty, které přes léto létají na leteckých dnech (nyní v péči mechaniků) , v jiném 
je možno pozorovat práci restaurátorů a další nám předvedl atmosféru II. světové války, kdy 
zde operovaly i perutě čs. letců. Našim obvyklým nepřítelem zde byl pouze čas, neboť odjezd 
byl přesně naplánován a trajekt přes Kanál na nás nepočká. Cesta zpět byla sice únavná, ale 
zážitky to určitě bohatě vyvážily.             T. Žid

Rady bylinkaře 
Másláka, aneb tradiční 

čínská medicína
Pískavice řecké seno – 
trigonella foenum-graecum
Domovem je Amerika, v Evropě roste 

pouze ve Středomoří. Pěstuje se též jako píc-
nina. Sbírají se hlavně semena, ale i celé rost-
liny, nejlépe v srpnu po dozrání. Pískavice 
není náročná na půdu, vyžaduje však slun-
nou polohu chráněnou před větry. Nejlépe 
jí vyhovují vzdušné hlinitopísčité půdy s ob-
sahem vápna a nesnáší přímé hojení. Nejdů-
ležitější obsahové složky jsou silice, alkaloid 
trigonellin, flavonoidy, fosfor, železo, cholin. 
V lidovém léčitelství se užívá ke zlepšení ža-
ludeční a střevní činnosti, působí příznivě na 
trávicí soustavu. Mírně snižuje krevní tlak, 
prokrvuje kůži a stimuluje hojení ran. Sni-
žuje též hladinu krevního cukru a usnadňuje 
odkašlávání. Zevně se přikládají teplé ob-
klady na nezhojené rány, vředy, opuchliny, 
podlitiny, zduřené lymfatické žlázy, flegmó-
ny a při artróze. Nejlepší aplikace je formou 
náplastí, to znamená, že se přiloží na plátno 
rozvařená kašička v kombinaci s kašičkou 
z kostivalového kořene – přikládá se na bo-
lestivé záněty kloubů. Semena rozvaříme na 
kaši a přikládáme na vředy, opuchliny nebo 
podlitiny. Lze využít také jako čaj. 

Vše ostatní se dozvíte od pana Másláka, 
broumovského bylinkáře, kterého najdete  
v Broumově za nádražím.

Jaroslav Žid

Zalévejte důkladně, ale nikdy ne na hlízu, 
rostlina by mohla uhnít. Po odkvětu začíná 
vegetační klid. Zaléváme je mírně, nehnojí-
me, jestli je to možné, dáme rostlinu na letní 
dobu do zahrady nebo na balkon, ale jen na 
stinné místo. To jí prospívá. Před mrazem ji 
vrátíme zpátky dovnitř a začneme ji opět při-
hnojovat a zalévat.  Bramboříky potěší kaž-
dou domácnost, zejména v zimě vám udělají 
radost.                                                  Jaroslav Žid



poledni 50. ročník akce slavnostně zahájen 
zapálením velké vatry a krátkými projevy 
oficiálních hostů. Následně se konala mimo-
řádná bohoslužba v kapli P. Marie Sněžné 
na Hvězdě, která byla věnována vzpomínce 
na ty kamarády – táborníky, kteří již nejsou 
mezi živými. Večer se pak zábava táborníků 
od hřejivého ohně přenesla do prostor útul-
né chaty, kde rovněž došlo k vyhlášení nej-
početnější a nejvzdálenější skupiny účast-
níků a podobně i nejstaršího a nejmladšího 
účastníka. Zhodnoceno bylo i celé padesáti-
leté období konání zimních táborů na Ostaši  
a na Hvězdě, přečteno nebo předneseno 
bylo i několik zdravic. Byl při tom hodnocen 
i velký podíl broumovských turistů na tak 

dlouhodobé akci, známé dnes i zahraniční 
účastí. Všem účastníkům se plně a s nevšed-
ní ochotou věnoval vedoucí chaty na Hvězdě 
pan Jan Novák a celý jeho personál. Účastní-
ků bylo na tomto jubilejním ročníku skuteč-
ně hodně, celkem 145 z 57 měst i obcí v ČR  
a rovněž jeden táborník až ze vzdálené-
ho polského Gdaňska u Baltického moře.  
Z Čech k nejvzdálenějším patřili účastníci  
z Beskyd. Prostor zimního tábořiště utichl 
až v neděli odpoledne odchodem posledních 
účastníků. 

Zimní táboření v našem kraji se opět vy-
dařilo a poličtí organizátoři (především Petr 
Schulz) a jejich partneři (také KČT Brou-
mov) mohou být spokojeni s celým průbě-
hem i výsledkem akce. I samotná akce má 
stále předpoklad, že ještě po dlouhé roky 
bude brána jako lákavá příležitost pro start 
do započaté zimní turistické sezony.

Jiří Kopecký
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tahouna celé akce Oldu Scholze již před ně-
kolika lety vystřídal jeho neméně nadšený  
a obětavý syn Petr.

 Letošní jubilejní 50. ročník zimního tá-
boření na Hvězdě bylo realizováno ve dnech 
6. – 8. prosince 2013 po daleko náročnější 
přípravě a při bohatším programu, než býva-
lo při ročnících předchozích. Do přípravy byl 
zapojen i KČT v Broumově, také organizá-
tor četných akcí zimní turistiky G. Streubel  

z Prahy a další. Skvělým darem od přírody 
pro tento ročník bylo pravé zimní počasí  
s nadílkou 10-15 cm nového sněhu. Akce 
tentokrát započala již v pátek v poledne při-
jetím broumovských i polických organizáto-
rů a hostů na polické radnici. Následně po 
přesunu na Ostaš proběhlo sezení jako vzpo-
mínání na první ročníky proběhlé zde na 
Ostaši i na počátky zimní turistiky obecně –  
k režii přispěli turisté z Broumova i Gerhard 
Streubel. Ten promítl dia z průběhu zimních 
táborů na Klíči a dalších míst, vč. těch zahra-
ničních. Večerní program pak již probíhal na 
Hvězdě, kde před posezením na chatě byly 
na vymezených místech stavěny stany. Plně 
obsazenou chatu pak svými skvělými foto-
grafiemi sněhové a ledové krajiny našeho 
kraje zaujal Oldřich Jenka při jejich promí-
tání.

Již „ubytovaní“ účastníci se v sobotu vy-
dávali na pochůzky do okolí zimní přírody, 
další teprve přicházeli a stavěli svoje stany. 
Až za příchodu soumraku byl v pozdním od-

 I řada čtenářů Broumovských novin si 
jistě všimla, že vždy na konci každého roční-
ku bylo možno z propagačních článků nebo 
i zpráv o průběhu akce se dozvědět o místní 
akci zimního tábořen. Tato turistická akce 
byla vždy významnou v celoročních turistic-
kých aktivitách v naší oblasti.

Skutečně se nechce věřit, že je to již půl 
století, co v roce 1964 několik pro věc nad-
šených organizátorů z tehdejšího odboru 
turistiky TJ Meopta Hynčice  po předchozím 
několikerém zkušebním přespání na sněhu 
se rozhodlo uspořádat 1. ročník zimního tá-
boření na Ostaši. Vzorem jim v tom byli tu-
risté ze severočeského Nového Boru, kdy v té 
době probíhal již 3. ročník zimního táboření 
na Klíči. Velkým překvapením pro broumov-
ské nováčky pak bylo, že organizaci táborů 
na Klíči vedl Gerhard Streubel, pro někte-
ré někdejší spolužák z Broumova. Vzniklo  
z toho pak kamarádství a turistická spolu-
práce na celá desetiletí až do současné doby.

 Tehdejší 1. ročník akce na Ostaši pře-
svědčil svých 55 účastníků, že při dodržo-
vání několika základních zásad je přenoco-
vání v zimních podmínkách nejen možné  
a bezpečné, ale rovněž i zajímavé, romantic-
ké a pro život dokonce i praktické. Již od 1. 
ročníku byl program připravován tak, aby 
vedle samotného přenocování v zimních 
podmínkách byli účastníci také provedeni 
okolní zimní krajinou a poté i pomocí při-
pravených přednášek seznamováni s vý-
sledky různých českých horolezeckých nebo 
přírodovědeckých expedicí. Takto pojatý 
program se stal tradičním při všech deseti 
ročnících táboření, které byly organizovány 
turisty z Broumova. 

V roce 1974 byla organizace tehdy již tra-
dičně zaběhnutého zimního táboření na Os-
taši na žádost turistů z TJ Spartak Police nad 
Metují předána do jejich rukou – 11. ročník 
byl již proto organizován polickými kamará-
dy. Těmi byla poté od 15. ročníku realizace 
akce přenesena na Hvězdu v Broumovských 
stěnách, kde se v nezmenšeném zájmu 
účastníků koná každoročně dodnes a je stále 
při konání v prvním plném víkendu měsíce 
prosinec tím tradičním zahájením nastupu-
jící zimní turistické sezony. Ta dlouhá léta 
trvale velké a stabilní účasti, často s počtem 
přes 100 účastníků, svědčí jak o úspěšné 
organizátorské práci polických turistů, tak  
o stále trvající přitažlivosti zdejších zimních 
terénů. Obliba účasti na zimním táboření 
je ve skupinách nebo rodinách účastníků 
předávána již druhé, nebo dokonce již třetí 
mladší generaci. Při desítkách let trvání akce 
lze to samé zaznamenat i mezi organizátory 
akce na Hvězdě, kde hlavního dlouholetého 

50. výročí zimního táboření na Ostaši 
a na Hvězdě

Součástí zahájení akce k 50. výročí táboření na Ostaši a na Hvězdě byla krátká 
vzpomínková mše v kapli P. Marie Sněžné na Hvězdě.     Fotografie Oldřicha Jenky
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Vánoční ladění 2013
Vánoce mám nejradši, to jsou pěkné svát-

ky.
Táta má čas na vláčky, máma na pohádky.

I tyto verše se objevily v programu žáků 
ZŠ Hradební, kterým už tradičně (6. roč-
ník!) vítají nadcházející vánoční svátky. 

12. prosince odpoledne se sešli žáci, 
učitelé, rodiče, přátelé i další hosté na Kos-
telním náměstí. A bylo se na co dívat. Ve 
stáncích si mohli návštěvníci vybrat a koupit 
spoustu krásných vánočních ozdob, svícnů, 
přáníček, cukroví a vánočních dekorací. 
Všechny tyto věci vyrobili žáci 1. a 2. stupně 
naší školy při výtvarné výchově, pracovních 
činnostech nebo ve školní družině. Prodáva-
li je tradičně žáci nejvyšších ročníků.

Ve tři hodiny pak začal program tříd. 
Sněží pěkně potichu. Kočky! Choďte  

v kožichu! Noste kožich kočičí. Pod něj vítr 
nefičí! Tak nás uvítali kluci a holčičky z prv-
ních tříd se sněhovými vločkami na čepicích. 
Zelenej se, jedličko, a narovnej se maličko. 
Líbíš se mi. Vezmu si tě. Budeš vonět v na-
šem bytě. Tak se přidali druháčkové. A jaké 
přání vyslovily děti ze třetí třídy? Kdybych 
já byl kouzelník, pošeptal bych zlehýnka, ať 
má na mě pořád čas můj táta a maminka. 
Třeťáci nám také ukázali Betlém i s jasnou 
kometou. A víte, jak je to se jmelím? To nám 
prozradili čtvrťáci. Jmelí prý nosí štěstí jen 
tomu, kdo jej od někoho dostane. A také nám 
vysvětlili, co je to to podivné kadidlo, které 
přinesl Ježíškovi král Melichar. Je to vzácná 
vonná pryskyřice, která se používá při nábo-
ženských obřadech. Žáci z pátých tříd nám 
názorně předvedli, jak zadělat na dobrou 
vánočku, aby se opravdu povedla. A víte, že 
první ozdobený vánoční stromeček se obje-
vil v Brémách, a to už v roce 1570? I to jsme 
se v závěru jejich programu dověděli. A ještě 
jsme si poslechli spoustu vánočních písniček 
a koled. 

A když už všem začala být zima, když už 
se vyprodaly všechny vánočky, štrúdly a ze-
láky pana Loudy a vypil všechen čaj, když už 
se zavíraly vyprodané stánky, pak čekal na 
chodbách gymnázia nádherný živý Betlém 
s krásnou hudbou a koncert studentských 
kapel. To byl dárek studentů gymnázia ŠES-
TÉMU VÁNOČNÍMU LADĚNÍ.

Nakonec je potřeba poděkovat: paní 
učitelce Židové za vytvoření scénáře, Ulitě 
za podporu, Městskému úřadu v Broumo-
vě za poskytnutý grant, panu Hajpišlovi za 
ozvučení, technickým službám za postavení 
stánků, Obecnímu úřadu v Hejtmánkovicích 
a firmě Z-Trade za sponzorské dary.

Alena Miklošová
P.S.
Před šesti lety se zrodil nápad. To se stá-

vá, ale spousta nápadů má život jepičí. Ten 
náš měl jiný osud. Asi jsme byli dobře nala-
děni, každý něco dodal a opravdu se netro-
škařilo. Tak jsme si vymysleli program na 
Kostelním náměstí i s prodejem vánočních 
výrobků. Přidala se Ulita i gymnázium. Prv-
ní rok jsme byli opravdu hodně nervózní, jak 
to dopadne. Je pravda, že jsme několik let 
sbírali zkušenosti a prošli si pestrým a nevy-
zpytatelným počasím. Přežili jsme a Ladění 
s námi.

Proto si myslím, že poděkování patří 
všem, kteří se na něm podílejí. Scénář musí 
někdo zrealizovat, děti i učitelé, výrobky je 
potřeba vyrobit a zase jsou to děti a učitelé, 
někdo s dětmi musí písničky nacvičit, ale je 
potřeba taky zajistit zázemí – teplé nápoje  
a něco k zakousnutí, všechno připravit a po-
stavit, zařídit,  taky je nutné, aby přítomní 
slyšeli, co jim děti říkají a zpívají. 

Cítím se skoro provinile, že nejsou všich-
ni jmenováni. Po šesti letech mohu říct, že je 
to úžasný tým lidí, který šlape jako hodinky 
a jde mu o to, aby se všichni cítili opravdu vá-
nočně naladěni. Jestli se nám to trochu po-
vedlo, jsme moc rádi. 

Přejeme Vám krásné Vánoce, spokojený 
nový rok a za rok na Ladění!      Dáša Židová

Ze života broumovských škol
Měsíc prosinec 
na ZŠ Kladská
Tento měsíc probíhal na naší škole  

v duchu adventu. Konala se celá řada akcí 
zaměřených na radostné a klidné prožívání 
adventních dní. Připravovaly se adventní 
věnce. Jejich výroba probíhala po celé dva 
týdny. Děti pod vedením učitelky vyráběly 
také vánoční svícny a další drobné dárky, 
které jsou určeny pro jejich příští návštěvu 
důchodců v Domově pro seniory v Broumo-
vě. Nutno říci, že hotová díla stála vskutku 
za podívanou. Velkou radost udělaly dětem 
,,Vánoční dílny“, v nichž si mohly vyrobit 
krásná vánoční přáníčka, papírové vánoční 
dárkové pytlíky a jiné věci s vánoční téma-
tikou. V duchu adventu byla vyzdobena vý-
tvarnými pracemi žáků i celá škola a třídy. 
V tomto měsíci se děti  také dočkaly ,,obáva-
ného“ čerta s Mikulášem, který navštěvoval 
jednotlivé třídy. Čert ukázňoval a Mikuláš 
naděloval. Žáci z prvního stupně si pod ve-
dením učitelek připravili své ,,Mikulášské 
vystoupení“, na které si za pomoci učitelů 
vyrobili i své čertovské masky a kostýmy, 
nacvičili také scénky, básničky a písničky. 
Tato akce, která  byla realizací grantu ,,Děti 
dětem aneb dny plné her“, se také vydařila.  

  Vedení školy

Zprávičky 
z Masarykovy školičky

• S počátkem adventu se scházíme kaž-
dý pátek u stromečku ke společnému zpěvu 
vánočních koled a těšíme se na 20. prosince, 
kdy zakončíme naše období čekání na Je-
žíška zpěvem v kostele svatého Petra a Pavla 
v Broumově. Ve všech třídách 1. stupně pro-
bíhají různá tvořeníčka vánočních dekorací 
a malých dárečků.

• Dne 10. prosince se žáci 2. - 5. tříd vy-
dali do Police nad Metují, kde zhlédli úžasné 
představení divadla Drak z Hradce Králové. 
Inscenace HEJ, MISTŘE! nadchla nejen 
malé diváky, ale velkým přínosem byla i pro 
dospělé. Rybova mše vánoční a téma naro-
zení Ježíška se divadelním umělcům poda-
řilo propojit s příběhem velkého přátelství  
a odvahy dvou českých průkopníků lyžařství 
– Bohumila Hanče a Václava Vrbaty. Obdi-
vuhodné bylo též užití krásných loutek. Dě-
kujeme za nevšední zážitek.

• Dovolujeme si budoucí prvňáčky a je-
jich rodiče pozvat na den otevřených dveří, 
který se uskuteční ve čtvrtek 9. ledna 2014. 
Přijďte si v odpoledních hodinách - 13.30 
– 17.00 h prohlédnout prostory 1. stupně 
naší školy, výukové materiály či pohovořit  
s vyučujícími, kteří rádi zodpoví vaše dota-
zy. Těšíme se na vás. Do nového roku 2014 
přejeme všem hodně zdraví, lásky a pohody! 

Učitelky 1. stupně Masarykovy ZŠ
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Den otevřených dveří 
Gymnázia Broumov:     

Hitem byla agama
Laboratoř chemie zahalená jemným opa-

rem po výrobě „sloní“ zubní pasty. Učebna 
biologie s mikroskopy, vycpanou lasičkou, 
modelem lidského srdce či studentským her-
bářem. Zpěv z vedlejší učebny doprovázený 
hrou na klavír a kytaru. Fyzikální pokusy. 
Malování na interaktivní tabuli. Výuková 
prezentace v učebně výtvarné výchovy. Opa-
kování anglických slovíček na počítači. Vý-
stavka učebnic českého jazyka. Nový infor-
mační panel. To všechno a ještě mnohem více 
bylo k vidění v sobotu 30. listopadu na Dni 
otevřených dveří Gymnázia Broumov. Gym-
názium bude v příštím školním roce otvírat 
jednu třídu víceletého a jednu třídu čtyřleté-
ho gymnázia.  Gymnaziální vzdělávání má  
v Broumově tradici již od roku 1624. Škola 
navazuje na bývalé klášterní gymnázium, 
které bylo třetím nejstarším gymnáziem  
v Čechách.  Dnes je celkem deset hlavních 
důvodů, říká ředitel školy Karel Výravský,  
proč studovat na broumovském gymnáziu: 
1. kvalitní  všeobecné vzdělání, 2. vysoké 
dotace výuky cizích jazyků, 3. kvalifikovaní 
učitelé, stabilní pedagogický sbor,  4. rodin-
né prostředí, 5. žádné školné a minimální 
finanční požadavky na rodiče, 6. zvýšená 
dotace výuky výpočetní  techniky,  7. vy-
soká úspěšnost přijetí na vysoké školy, 8. 
profesionální přístup – student = klient, 9. 
úspěchy studentů ve vědomostních soutě-
žích, 10. výborné výsledky v celostátním 
testování studentů.  Studenti gymnázia ne-
mají jen „suchou“ výuku, ale během studia 
navštíví desítky koncertů, divadel, předná-

šek se zajímavými osob-
nostmi, účastní se 
exkurzí, vodáckého  
a cyklistického kurzu, vě-
domostních i sportovních 
soutěží, různých projek-
tů, cestují do zahraničí 
– v uplynulých dvou le-
tech navštívili Londýn, 
Florencii, Řím, Krakow, 
a dvakrát dokonce Paříž. 
Den otevřených dveří na-
vštívily desítky zájemců  
o budoucí studium. A to je 
jen dobře. Jak říká jeden 
významný místní podni-
katel – Gymnázium Brou-
mov,  to je takové naše 
rodinné stříbro, tak si ho 
musíme hýčkat. Účastníci 
sobotní akce si se zájmem 
prohlédli všechny učebny 
a kabinety, největší zájem 
asi vzbudila živá agama  
v učebně biologie.     (mk)

                           

Televize v televizi
 
Čtvrtek 21.11. byl ve znamení nejen brz-

kého vstávání, ale také cesty studentů sexty  
Jana Zavadila a Pavly Hajpišlové na Kav-
čí hory, do  hlavního sídla České televize.  
V rámci projektu Televize v televizi se zde 
sešlo na 80 mladých přispěvatelů na portál 
diginaves.cz a nově i pro dětskou televizi ČT 
:D.  Tato návštěva nastartovala projekt a no-
vou spolupráci na příští roky a my se moc tě-
šíme na další spolupráci. Děkujeme Nadač-
nímu fondu Gymnázia Broumov za podporu 
v našem budoucím obohacování a získávání 
zkušeností. 

Pavla Hajpišlová, 
studentka sexty Gymnázia Broumov

Krajské kolo 
Chemické olympiády- 

skvělé gymnazistky
 
Telegraficky: 50. ročník Chemické 

olympiády kategorie A, Královéhradecký 
kraj - 2. Tereza Šváblová, 3. Pavla Palhou-
nová - obě oktáva (Gymnázium Broumov). 
Blahopřejeme ke skvělé reprezentaci školy  
a děkujeme panu Martincovi za výbornou 
přípravu.                                                            (mk)

Klíčové kompetence - 
testování Scio

 
Proč se nepochválit, když je za co? Do 

školy dorazily výsledky různých testování  
z minulého školního roku. Do testování klí-
čových kompetencí - dovedností pro život 
bylo zapojeno celkem 5249 žáků ze 166 zá-
kladních škol a víceletých gymnázií. Součas-
ná tercie broumovského gymnázia předstih-
la 90% zúčastněných škol. Blahopřejeme ke 
skvělému výsledku.                                    (mk)

Maturitní trénink- 
testování Scio

 
Při jarním maturitním tréninku na stát-

ní maturitu byla bývalá 4. A broumovského 
gymnázia lepší než 83% zapojených škol 
v českém jazyce, lepší než 75% škol v ma-
tematice a lepší než 62% škol v angličtině. 
Tyto velmi dobré výsledky ovšem vybledly ve 
srovnání s bývalou oktávou - ta byla lepší než 
99% škol v matematice, 97% škol v českém 
jazyce a 75% škol v angličtině. Do testová-
ní bylo zapojeno 8252 studentů z 225 škol. 
Není to skvělé?                                              (mk)

Věk skutečně nehraje roli. Kdo se chce 
vzdělávat, tak se vzdělává v každém věku. 
Nakonec - dům vám může shořet, z auta 
může být luxusní rakev, chalupu vám smete 
vichřice ---- to, co máte v hlavě, vám nikdo 
nikdy nesebere. Nejstarší účastnice Dne ote-
vřených dveří Gymnázia Broumov si s chutí 
vyzkoušely matematické hlavolamy.  (mk)

Červená stužka
 
Studenti kvinty prodávali v pondělí 2. 

prosince a ve středu 4. prosince červené 
stužky v rámci kampaně, kterou pořádá o.s. 
Česká společnost AIDS – pomoc. Letošní 
rok se tahle sbírka v naší škole koná už po-
deváté. Celkem jsme vybrali 2414 Kč, které 
budou použity pro Dům světla. Na oplátku 
nám Dům světla zajistí bezplatnou besedu  
s HIV+ lektorem.

Bohužel se ukazuje, jak zanedbávaná  
a přitom potřebná je prevence v oblasti HIV 
a AIDS. V současné době je v České republi-
ce evidováno více než 2000 případů zjištěné 
infekce virem HIV, z toho více než 400 osob, 
tedy skoro čtvrtina, je ve věku od 15 do 24 
let. Počet nově diagnostikovaných HIV pozi-
tivních je přitom každý měsíc stále větší – za 
měsíc srpen to bylo 30 osob.               ŠáRa
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O srbský památník  v Martínkovicích 
je stále zájem  

V poslední době stoupl zájem o návštěvu Srbského památníku na vojenském hřbitově v 
Martínkovicích. V letošním roce se zde také uskutečnil pietní akt u příležitosti konce 1. svě-
tové války a Dne veteránů. V areálu tohoto vojenského hřbitova byl také odhalen památníček 
panu Josefu Ledvinovi, příslušníku 1. československého armádního sboru v SSSR. Pietní 
akt uspořádala Obec Martínkovice spolu s Římsko-katolickou farností Broumov.

Je potěšující, že tento vojenský hřbitov také již navštívil 1. tajemník velvyslance Ruské 
federace v Praze pan Anatolij Tomnikov a na jaře příštího roku navštíví tento  hřbitov velvy-
slankyně velvyslanectví Srbské republiky v Praze – paní Maja Mitrović.

Pravidelným návštěvníkem hřbitova je pan Ilja Žegarac ze srbského města Stari Banovci 
u Bělehradu. Ten neopomene navštívit památník při svých obchodních cestách do Broumo-
va. Pravidelně s ním také přijíždí jeho vnuk Rasko. Škoda jen, že si jen málokdy najdou cestu 
k tomuto památníku návštěvníci z Německa.

O areál hřbitova vzorně pečuje Obec Martínkovice, která zajišťuje pravidelné sečení trá-
vy a veškerý úklid hřbitova. Za to jim patří náš dík.

Pro turisty, kteří přijíždějí do našeho regionu, je již také tento hřbitov vyznačen na map-
kách a u zastávky autobusu ve spodní části Martínkovic je již instalován ukazatel.

Petr Cirkl,     předseda komise pro zahraniční spolupráci   

Rekreační sport
S koncem tohoto roku uspořádali aktivní 

členové Rekreačního sportu (odbor aerobi-
ku) dvě akce pro své členy.

30.11. se uskutečnil víkendový wellness 
pobyt na Janovičkách v penzionu Diana. 
Marcela Vondroušová, Jana Vítová a Mar-
kéta Flousková se postaraly o sportovní 
program doplněný o masáže a o vycházky po 
okolí.

Poděkování patří nejenom našim cviči-
telkám, ale zároveň také majitelce penzionu 
Dianě Šimkové, která se nám  postarala o 
skvělé zázemí.

6.12. proběhl ve Sportovní hale v Brou-
mově  již 2. ročník Babského bálu, opět pod 
vedením Michala Ticháčka. Tanec ve spo-
lečenském oděvu, doplněný čertovskými 
doplňky, pohoda, dobrá nálada,....prostě 
zdařilý večer.

Všem členům Rekreačního sportu, všem 
cvičitelkám a cvičitelům přejeme Veselé Vá-
noce a šťastný nový rok 2014 a zveme v no-
vém roce širokou veřejnost do haly.

Přijďte si s námi zacvičit.
Za Rekreační sport M. Schejbalová

27. 1. 2014 

VYHAZOVAČI
Energií sršící hudební komedie „Vyhazo-

vači“, v níž herci ztvárňují mnohočetné muž-
ské i ženské postavy, je výstižně dokreslena 
hudbou a písněmi Ondřeje Brzobohatého.

Účinkují: Ondřej Brzobohatý, Tomáš 
Racek, Ernesto Čekan, Jan Antonín Ducho-
slav, Petr Vágner, Vojtěch Hájek

Vstupné: 290,-Kč v předprodeji na IC 
Broumov, 330,-Kč na místě. Pořádá: Město 
Broumov. Městské divadlo v Broumově.

Odhalení památníku Josefa Ledviny 
na vojenském hřbitově v Martínkovicích

24. 2. 2014 

KAREL PLÍHAL
Folkový písničkář
Vstupné: 160 Kč, v předprodeji 
na  IC Broumov, 200 Kč na místě. 
Pořádá: Město Broumov. 
Městské divadlo  v Broumově
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Pozvánka 
na Přejezd Javořích hor
  
11. ročník Memoriálu Emericha Ratha naplánovali členové 

Klubu českých turistů Broumov na sobotu 1. února. Pokud sně-
hové podmínky dovolí, vyrazí příznivci bílé stopy dopoledne 
mezi čtvrt na osm a desátou hodinou z nádraží v Meziměstí 
přes Vižňov k úbočí Javořích hor a na Janovičky. Ti zdatnější po 
hřebenu Javořích hor, ti, kteří si chtějí užít pohodlnou cestu, 
úbočím hor. Spodní trasa bude označená a zčásti upravená rol-
bou, takže ani ti, kteří zdejší terén dobře neznají, nemusí mít 
strach, že zabloudí. Cíl Přejezdu bude jako tradičně v restauraci 
Na Vyhlídce na Janovičkách, odtud je možno odjet autobusem, 
sjet na vlak do Olivětína nebo dojet na běžkách až do Broumo-
va.

Doufejme, že se během ledna dočkáme sněhové nadílky. 
Pokud bude sněhu poskrovnu, bude akce přeložena na jiný 
únorový termín a zájemci budou informováni na plakátech 
nebo si mohou informace najít na http://www.kctbroumov.
unas.cz.  Zde najdete i údaje z Přejezdu Javořích hor z minulých 
let. 

Na hojnou účast běžkařů se těší pořadatelé.
(Za KČT Broumov J. Chaloupková) 
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ACADEMIA MERCURII na cestě do Asie
S projektem Comenius tentokrát do Istanbulu a Yalovy

Proč se mešitě sultána Ahmeda říká „Modrá mešita“? Proč 
má křesťanský chrám Boží Moudrosti, Hagia Sophia, minare-
ty? Čemu říkají místní obyvatelé „potopený zámek“ a koho na-
zývají „Otec Turek - Atatürk“? Co tvoří hranici mezi Evropou  
a Asií v Istanbulu a jaké to je ji překročit? Kolikrát denně se ozý-
vá z minaretů muezzinovo svolávání k modlitbám?

Odpovědi na tyto otázky znají studentky Cestovního ruchu 
a Ekonomického lycea Academia Mercurii v Náchodě, které se 
v doprovodu učitelů vypravily na cestu do Turecka. Určitě by to 
zvládly i v angličtině, vždyť ji celý týden trénovaly při práci na 
projektu společně s 50 studenty z dalších 9 evropských zemí. 
Přijďte se do naší školy podívat na naše lednové 

dny otevřených dveří: 7., 8., 17. 1. (10:00-17:00); 
18., 31.1. (9:00-12:00) – jste srdečně zváni! 
(www.academiamercurii.cz)

Český�svaz žen
organizace�Broumov

pořádá

v�sobotu�1.února�2014

na�sále�Střelnice�Broumov
ve�20�hodin

Hudba:�GENY

Rtyně v�Podkrkonoší

pod�vedením

pana�Leoše�Nývlta

Vstupné:�80�Kč

včetně místenky

Bohatá�tombola.

Společenský�oděv�nutný!
Předprodej�vstupenek�v�prodejně EDA�Broumov�(Dárky-květiny)

telefon:�491�523�768,�605�286�491

SPOLEČENSKÝ�PLES
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ARKÁDA BOŽANOV
. akce pro uzavřenou společnost
. zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 na prasátko 
. celoroční ubytování ve statku broumovského typu
. prodej piva Krakonoš a dalších pivovarů

www.arkadabozanov.cz
tel. 720 292 880

AUTOŠKOLA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
29. 1. 2014 od 15 hod.

Police nad Metují
31. 1. 2014 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

Výkup nábytku
a nepotřebné veteše.

Likvidace pozůstalosti.
P. Vágner

Gen. Svobody, Broumov 1/5
606 270 421

Platba v hotovosti!
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Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) ........................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ............................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

Kancelář  v Broumově v ulici Pod Strání  E 346

STĚHOVÁNÍ 
A V YKLÍZENÍ
tel.: 777 926 216

Chcete do budoucna ušetřit na

ÚČETNICT VÍ
a vedení mezd?

www.alenahenclova.cz
723 179 492

Pak se jistě ozvěte - levně a spolehlivě!

Prodám
rodinný domek

se zahradou v Broumově.
Cena příznivá, opravy nutné.

Telefon 606 215 261

P RONÁJ E M  B Y T U
Křinické sídliště, velikost 1+1,

nadstandardně  vybavený, zařízený.
K nastěhování ihned. 

Cena pronájmu dohodou.
Telefon 774 483 694

(po 19. hodině)
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